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  خرید 4 هزار تن گندم تضمینی 
توسط شبکه تعاون روستایی بندرعباس

 اعلام نشدن آمار تفکیکی کرونا
 و انتظار فاجعه ای عظیم 

راه اندازی 89 نیروگاه جدید خورشیدی  
در هرمزگان

اتمام گاز رسانی در بندرعباس تا سال 1402

فرصت یک هفته ای

 در شرایطی که میزان خانه های فرسوده در حال افزایش است، ضرورت 
دارد دفاتر تسهیلگری برای افزایش مشارکت ساکنان محلات حاشیه ای 
و بافت های فرسوده در نوسازی بافت های فرسوده به خط شوند ومیزان 

مشارکت بیشتری در این حوزه داشته باشند.

   فرماندار بندرعباس با بیان اینکه بایستی بررسی مسائل و مشکلات بافت 
فرسوده شهر بندرعباس در اولویت قرار گیرد؛ گفت: دفاتر تسهیلگری در 
سطح محلات و بافت های فرسوده بایدساکنان را برای اخذ پروانه ساختمانی 

و سند مالکیت تشویق و ترغیب کنند.
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مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی اسلام 
آباد و گل کنی بندرعباس خبرداد

شناسایی ۴۶۷ خانواده 
دارای مسکن فاقد سند مالکیت

هرمزگانی ها، قبوض برق 
خود را پرداخت کنند

8

استفاده از ظرفیت 
نخبگان و صاحب نظران 
در دستگاه قضایی استان 
2

یک شرکت پیمانکاری معتبر جهت تکمیل پرسنل امتیاز آور خود به یک مهندس
 )عمران ، معماری، مکانیک( با شرایط زیر نیازمند است.

لطفا شرایط را با دقت مطالعه کنید: * حداقل مدرک لیسانس * حقوق و مزایا به صورت توافقی
* ساکن بندرعباس * در 4 سال اخیر 36 ماه بیمه در شرکتهای خصوصی

در صورت دارا بودن شرایط فوق ،جهت هماهنگی و ارسال رزومه با شماره 09176945414 در تماس باشید.

ساعت پاسخ گویی از 8 صبح الی 15 بعد از ظهر

دعوت به همکاری

گــروه خبر // با افزایش بیماران بســتریِ مبتلا به کرونا در 
استان، ۱۳ تخت به بخش مراقبت های ویژه )آی سی یو( در 

بیمارستان شهید محمدی بندرعباس اضافه می شود.
     به گزارش خبرنگار دریا ، رئیس مجتمع آموزشــی، پژوهشی و 
درمانی پیامبر اعظم )ص( بندرعباس گفت: این تخت ها با تغییر کاربری 
بخش دیالیز قدیم این بیمارســتان به بخش مراقبت های ویژه کووید 

۱۹ با صرف هزینه ای بیش از ۹۱ میلیارد ریال خریداری شده است.
محمد تمدن دار افزود: در ۴۸ ساعت گذشته بخش آی سی یو جنرال 
بیمارســتان شهید محمدی نیز با ۱۳ تخت فعال به بخش آی سی یو 
کووید ۱۹ تغییر کاربری داد، اما متاسفانه روند افزایشی بیماران مبتلا به 
کرونا، سیستم درمان را دچار بحران شدید کرده است و نیاز به افزایش 
تخت های ویژه همچنان وجود دارد.وی با اشاره به اینکه تغییر کاربری 

بخش قدیم دیالیز بیمارستان شهید محمدی در ارائه خدمات به بیماران 
دیالیزی خللی وارد نمی کند افزود: همه خدمات مربوط به این بیماران 
در مرکز جامع دیالیز این بیمارستان با ظرفیت ۳۰ تخت، تجمیع شده 
است.به گفته تمدن دار، هفته گذشته نیز به دنبال افزایش شمار بیماران 
کرونایی، بخش روماتولوژی بیمارستان شهید محمدی نیز با ۱۶ تخت 

فعال به بخش کووید ۱۹ تغییر کاربری داد.

تا پایان این هفته ؛

۱۳ تخت به بخش مراقبت های ویژه در بندرعباس اضافه می شود 

خانه های تخریبی، گلستان را به پاتوق 
معتادان و سارقان  تبدیل کرده است
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صفحه 8 را بخوانید

ضرورت تسریع دربازگشایی معابرمحلات حاشیه ای بندرعباس

افزایش نوسازی بافت های فرسوده 
با کلید دفاتر تسهیلگری

فرماندار بندرعباس: دفاتر تسهیلگری روند دریافت پروانه ساختمانی و سند مالکیت را پیگیری تا هر چه زودتر انجام شود

طرح : شمس الدینی

ری
اص

ر ن
ناد

س: 
عک

آبا بتن ساحل                    
تولید و عرضه بتن آماده

دفترمرکزی :32212828 -32212929
کارخانه :32561030-31

آدرس :بندرعباس- بلوار امام خمینی نرسیده  به میدان شهدا 
نبش خیابان دانش ساختمان  بنی هاشمی واحد 2

Aba Beton Sahel

2
 اجرای 10 طرح مهم در جزیره لارک 

5

هرمزگان همچنان بدون یادمان 
و باغ موزه دفاع مقدس

رانندگان سردرگم در خیابان 
مدرس شمالی 

زنان هم قدم با مردان به سمت اعتیاد 
پیش می روند

پیدایش میلیون ها کودک کار به دنبال 
پیامدهای بحران کرونا

4

4

4

5



هرمزگانی ها، قبوض برق خود را پرداخت کنند
  گروه خبر // با پایان یافتن فرصت داده شــده توسط وزارت نیرو برای 
پرداخت قبوض برق به منظور همراهی با مشــترکان سراسر کشور، ضروری 
است مشترکین هرمزگانی، قبوض برق خود را در مهلت مقرر، پرداخت کنند.به 
گزارش خبرنگار دریا ؛ معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع نیروی 
برق هرمزگان گفت: با پایان یافت مهلت سه ماهه وزارت نیرو به مشترکان برای 
پرداخت قبوض برق که به دلیل شیوع بیماری کرونا در نظر گرفته شده بود و 
افزایش بدهی های مشترکان در بخش های خانگی و تجاری، ضروری است 
مشترکین به منظور همراهی خدمتگزاران خود در عرصه تامین برق، قبوض 
برق الکترونیکی خود را در مهلت مقرر پرداخت کنند.دکتر مهرداد حاجی زاده 
اظهار داشــت: پیرو دســتور وزیر نیرو و در راستای کمک به هم استانیها به 
منظور کاهش آثار منفی اقتصادی ناشی از شیوع بیماری کرونا، به مشترکان 
هرمزگانی برای پرداخت قبوض برق تا پایان اردیبهشت ماه فرصت داده شد که 
با پایان یافتن زمان تعیین شده، ضروری است مشترکین، قبوض برق خود شامل 
بدهی های قبلی را در مهلت تعیین شده در قبوض الکترونیکی صادره جدید، 
پرداخت کنند.حاجی زاده با بیان این که با شیوع بیماری کرونا، میزان بدهی در 
بخش های خانگی و تجاری استان هرمزگان، افزایش قابل ملاحظه ای داشته 
اســت گفت: علاوه بر قبوض الکترونیکی، مشترکان می توانند با مراجعه به 
درگاه اینترنتی این شرکت به نشانی www.hedc.co.ir بخش میز خدمت 
الکترونیک، اطلاعات آخرین قبض خود را دریافت و بهای برق مصرفی خود 

را پرداخت کنند.

  خرید 4 هزار تن گندم تضمینی 
توسط شبکه تعاون روستایی بندرعباس

  گروه خبر // رئیس اداره تعاون روســتایی شهرستان بندرعباس ازخرید 
تضمینی –مباشرتی بیش از ۴هزار تن گندم در شبکه تعاون روستایی خبرداد و 
گفت: خرید گندم از اواخر فروردین، با سطح زیر کشت ۱۰۰۰هکتار درشهرستان 
حاجی آباد، بخش فازغان توسط اتحادیه بندرعباس آغاز و تا اواخر خرداد در 
این شهرستان ادامه دارد.به گزارش خبرنگار دریا ؛وی افزود: گندم خریداری 
شــده بالغ بر ۶7 میلیارد و۸۱۳ میلیون ریال ارزش گذاری شده است.رئیس 
اداره تعاون روستایی شهرستان بندرعباس از خرید توافقی ۴52 تن میوه وتره 
بار در شبکه تعاون روستایی خبر داد. محمدرضا درویش زاده درجلسه کمیته 
بازرگانی شهرستان بندرعباس گفت : یکی ازفعالیتهای شبکه تعاون روستایی 
که جزو اهداف این شبکه می باشدخرید توافقی محصولات کشاورزی و تنظیم 
بازاروثبات قیمت وحمایت از مصرف کنندگان واعضاء تشــکل ها می باشد 
که برای رسیدن به این هدف شبکه تعاون روستایی در سال ۱۳۹۸ نسبت به 
 خرید توافقی انواع محصولات کشاورزی ازقبیل سیب، پرتقال، خرما، پیاز ،

گوجه فرنگی و.....به میزان ۴52 تن اقدام نموده است.وی درادامه تصریح کرد: 
توزیع میوه وتره بار بالغ بر 25 میلیاردو 772 میلیون ریال گزارش شده است.

با تلاش دانش آموزان هرمزگانی؛
گیت هوشمند ضد عفونی کننده لباس ساخته شد 

   گروه خبر // گیت هوشمند ضد عفونی کننده لباس ، توسط هنرآموزان 
و هنرجویان هنرستان هفتم تیر بندرعباس طراحی و ساخته شد.به گزارش 
خبرنگار دریا ؛  کارشــناس فنی آموزش و پرورش ناحیه دو بندرعباس 
گفت: این دســتگاه در طول ۳ روزکاری ســاخته شده است.محمدرضا 
رضایی افزود: قیمت تمام شــده این دستگاه ۴ میلیون و 5۰۰ هزار تومان 
است که نســبت به نمونه داخلی خود 2 میلیون تومان ارزانتر است. وی  
گفت:نمونه های خارجی از این دســتگاه با قیمت تولید ۱2 میلیون و 2۳ 
میلیون تومان در بازار فروخته می شود.کارشناس فنی آموزش و پرورش 
افزود: این گیت بطور هوشمند فرآیند ضد عفونی و رفع آلودگی لباس ها، 
دست ها و وسایل افراد را انجام می دهد.رضایی گفت: در صورت نیاز سایر 
دستگاه های اجرایی، این آمادگی را داریم که دستگاه فوق را در کوتاه ترین 

زمان ممکن به تولید انبوه برسانیم.

خبر

خبری
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سرمقاله

  در جلســه ای که عصر پنجشنبه با حضور رئیس اتاق اصناف مرکز 
استان هرمزگان، هیئت مدیره اتحادیه میوه وتره بار بندرعباس و تعدادی 
از حجره داران میدان فعلی و سرمایه گذار میدان جدید میوه وتره بار  و.... 
در فرمانداری بندرعباس برگزار شد؛ با توجه به اینکه شهرداری بندرعباس 
روز چهارشــنبه در نامه ای به رئیس اتحادیه میوه وتره بار بندرعباس  
۳5 حجــره در میدان جدید را به حجره داران میدان فعلی میوه وتره بار 
واگــذار کرده بود؛ هیئت مدیره اتحادیه و حجره داران میدان فعلی عنوان 
کردند که آنها فرصت کافی جهت جانمایی  ومشــخص کردن حجره ها 
برای اعضاء وتجهیز غرفه ها ندارند و درخواســت کردند یک هفته برای 
انتقال وتجهیز غرفه ها و توافقات با شــهرداری فرصت داشته باشند که 
پس از این درخواست و با موافقت فرماندار بندرعباس مقرر شد در  هفته 
جاری در میدان فعلی و جدید بطور همزمان میوه وتره بار عرضه شود و 
 در این هفته همچنین حجره داران میدان فعلی نسبت به تحویل و تجهیز 
حجره های شان در میدان جدید اقدام کنند. البته حجره داران میدان میوه 
وتره بار فعلی بندرعباس نیز  برای انتقال به میدان جدید میوه وتره بار اعلام 
آمادگی کردند و مقرر شــد در هفته جاری این انتقال بتدریج و با تجهیز 
حجره ها انجام شــود واز اول تیرماه روز ملی اصناف، عرضه میوه وتره 
بار بطور کامل در میدان جدید میوه وتره بار انجام شود. همچنین فرماندار 
بندرعباس تاکید کرد : با توجه به شــیوع ویروس کرونا و روند افزایشی 
بیماران، در هر دومیدان بایســتی پروتکل های بهداشتی، فاصله گذاری 
اجتماعی و استفاده از ماسک مورد توجه قرار گیرد ودر صورت تخطی 
و بی توجهی به این موضوع با متخلفان برخورد می شود. عزیزا... کناری 
افــزود: در این یک هفته وضعیت میدان جدید  در حال توزیع میوه وتره 
بار مورد بررسی قرارگرفته و نواقص احتمالی برطرف می شود تا اینکه 
اول تیرماه بهره برداری رســمی از میدان جدید میوه وتره بار بندرعباس 
صــورت پذیرد. آنچه که حجره داران میدان قدیم میوه وتره بار، بارها در 
جلسات مختلف و حتی در آخرین جلسه که روز پنجشنبه در فرمانداری 
برگزار شد، مطرح کردند واز فرماندار بندرعباس استمداد طلبیدند این بود 
که حق وحقوق شان در واگذاری غرفه ها توسط شهرداری ضایع نشود 
و حق کســب وتجارت و پیشه چند دهه وبرای برخی هم نیم قرنی آنها 
مورد توجه قرار گیرد تا متضرر نشــوند. آنها در این جلسه حتی عنوان 
 مــی کردند برخی از حجــره ها در میدان قدیم بعــد از فوت برخی از 
 حجره داران، در اختیار وراث قرار گرفته است واز همین طریق امرار معیشت 
 می کنند که آنها هم توانایی پرداخت چندصد میلیون تومان مابه التفات 
 حجره ها در میدان جدید میوه وتره بار بندرعباس را ندارند و حداقل اقدامی که 
می توان انجام داد این است که حجره ها بصورت کلید به کلید تحویل شود 
تا به زندگی و معیشت شان آسیبی وارد نشود. همچنین احداث دوربرگردان 
و... نیز بایستی علاوه بر توافقات بین حجره داران وشهرداری در این هفته 
اجرایی شــود و نواقص احتمالی برطرف شود تا از اول تیرماه که عرضه 
میوه وتره بار بطورکامل در میدان جدید انجام می شــود؛ به بهترین نحو 
ممکن باشــد و رضایت فعالان این بخش نیز جلب شود. انتظار می رود 
 شهرداری وشورای شهر بندرعباس هم نگاه حمایتی به حجره داران را در 
تصمیم گیری ها و توافقات داشته باشند تا آنها با رضایت کامل در میدان 

جدید غرفه های شان را تجهیز کنند وبه عرضه میوه وتره بار بپردازند.
    علی زارعی

فرصت یک هفته ای

پشت پرده سیاست 

  
* سئول با امتناع از تجارت با ایران و فراتر از آن آزادسازی اموال مردم ایران 
در حال نقض قطعنامه 22۳۱ مصوب ســال 2۰۱5 میلادی است که از تمام 
کشورها خواسته بود باتوجه به حصول برجام، به اعمال تحریم علیه ایران پایان 
دهند.* کره جنوبی یکی از مهم ترین شرکای استراتژیک آمریکا در آسیاست. 
این دو کشور از زمان مداخله واشنگتن در شبه جزیره کره یعنی از دهه ۱۹5۰ 
با یکدیگر متحد شده اند. در حوزه اقتصادی کره جنوبی و آمریکا شرکای اصلی 
اقتصادی هستند. مطابق گزارش ها، تجارت کالاها و خدمات آمریکا با کره در 
ســال 2۰۱۸ حدود ۱۶5.۴ میلیارد دلار تخمین زده  شده است.* کره جنوبی 
خریدار عمده سیستم های تسلیحاتی آمریکاست تاجایی که بر اساس آماری 
که درباره فروش تسلیحات در جهان در سال 2۰۱۸ منتشر شد، کره جنوبی با 
خرید شش میلیارد و 7۳۰ میلیون دلار سلاح از آمریکا از سال 2۰۰۸ تا سال 

2۰۱7، به سومین واردکننده تسلیحات آمریکایی در جهان تبدیل شده است.
جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی به پاریس یا کی اف ارسال می شود 

ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشــوری درباره احتمال ارسال جعبه سیاه 
هواپیمای اوکراینی به کشــور ثالث برای بازخوانی آن با حضور کارشناسان 
ایرانــی، توضیحاتی ارائه داد. همزمان خبرگــزاری رویترز به نقل از »2 منبع 
آگاه« گزارش داد که »ایران به سازمان جهانی هوانوردی )ایکائو( اعلام کرده 
است که در صورت توافق با کشورهای درگیر، جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی 
را برای بررســی به فرانسه ارســال می کند.« درعین حال به گزارش مشرق، 
رضا جعفر زاده سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری در گفت و گو با شبکه 
خبر تصریح کرد: پیش از این هم گفته بودیم اگر امکان بازخوانی جعبه ســیاه 
این هواپیما در ایران وجود داشــته باشد آن را با حضور نمایندگان کشورهای 
ذینفع بازخوانی خواهیم کرد. درغیر این صورت در کشــور دیگر و با حضور 
نمایندگان این کشورها، جعبه سیاه قرائت خواهد شد. وی افزود: ما مشکلی با 
بازخوانی جعبه سیاه در کشور دیگر نداریم و اگر شرایط فراهم باشد با حضور 
کارشناســان سازمان هواپیمایی کشوری، جعبه سیاه این هواپیما در فرانسه یا 
اوکراین بازخوانی خواهد شد. همچنین محسن بهاروند، معاون حقوقی و امور 
بین الملل وزارت امور خارجه کشــورمان، هفته گذشته از آمادگی جمهوری 
اســلامی برای تحویل جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی خبر داده بود. به گزارش 
ایرنا، همچنین در گفت و گوی تلفنــی بهاروند و مارتا مورگان  معاون وزیر 
امور خارجه کانادا، بر تســریع تحقیقات درباره پرونده هواپیمای اوکراینی و 
 نهایی شــدن این پرونده به صورت شفاف و عادلانه تأکید شد.  در پی شیوع 
بیماری کرونا و همه گیری جهانی آن که به لغو ســفرهای بین المللی انجامید،  
دولت کانادا اعلام کرد فرایند اعزام کارشــناس و بررسی جعبه سیاه هواپیمای 
مســافربری اوکراین به مدت نامعینــی به تاخیر افتاده اســت. این درحالی 
 اســت که در این مدت رســانه های غربی به صورت مــداوم ایران را مقصر 
کندی بررســی این سانحه معرفی کرده اند اما به گفته حسن رضایی فر، رئیس 
تیم تحقیقات ایران، هشت کشور درگیر در این تحقیقات اواسط فروردین »از 
ایران درخواســت کردند که به دلیل همه گیر بودن کرونا این مسئله به تعویق 

بیفتد.«

2 هدف سفر غیر مترقبه ظریف به روسیه و ترکیه 
در کسادی سفرهای دیپلماتیک دنیا ، محمد جواد ظریف وزیر خارجه کشورمان قصد 
دارد امروز و دوشنبه در سفری کاری به ترکیه و روسیه برود. سفری که اگرچه گفته 
شده در چارچوب روابط دوجانبه و همکاری های اقتصادی صورت می گیرد اما به 
گفته یک منبع آگاه، دو موضوع مهم تحولات سوریه و آخرین اتفاقات در حوزه برجام 
مهم ترین دســتور کار این سفرها خواهد بود. به گزارش خراسان، سفر هفته جاری 
ظریف به ترکیه و روسیه دومین سفر خارجی وی بعد از شیوع کروناست . ظریف اواخر 
فروردین امسال نیز به دمشق رفت و با رئیس جمهور و مقامات عالی این کشور دیدار 
کرد و بر این اســاس به نظر می رسد موضوعات مهمی باعث شده تا در این شرایط 
وزیرخارجه ایران به سفر برود. اگر چه چند روز قبل پایگاه خبری میدل ایست آی به 
نقل از وزارت امور خارجه  ترکیه اعلام کرد که نشست سه کشور ترکیه، ایران و روسیه 
حول مسائل مربوط به سوریه در سطح رؤسای جمهور این کشورها، به صورت ویدئو 
کنفرانس برگزار خواهد شد اما یک منبع آگاه به خراسان گفته است که دیدارهای وزیر 
خارجه کشورمان در ترکیه و روسیه به روند آستانه و مذاکرات سران چندان ارتباطی 
ندارد هرچند موضوع سوریه به عنوان یک محور مهم در دستور کار گفت و گوها و 
روی میز در آنکارا و مسکو قرار دارد. »ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارت خارجه 
روســیه نیز در کنفرانس خبری روز پنج شنبه خود گفته بود :»روز ۱۶ ژوئن، وزیر 
خارجه ایران، جواد ظریف، برای یک سفر کاری به مسکو خواهد آمد. او برای رایزنی 
درباره وضعیت روابط روسیه و ایران و وضعیت اجرای برجام با سرگئی لاوروف وزیر 
خارجه روسیه دیدار خواهد کرد.« از سوی دیگر این روزها آمریکا سعی دارد با فضا 
سازی، فشار بیشتری را بر ایران و کشورهای حاضر در برجام برای تمدید تحریم های 
تسلیحاتی وارد کند . به گفته این منبع آگاه موضوع اصلی در دیدار ظریف و لاوروف 
در مسکو نیز موضوعات برجامی و به ویژه تمدید تحریم های شورای امنیت در کنار 
موضوع سوریه ، روابط دوجانبه و تجارت بین دو کشور خواهد بود به خصوص که 
موضع مناسب مسکو در این میان، خبر از همراهی و هماهنگی روسیه و ایران در مقابله 

با یک جانبه گرایی های غیر قانونی آمریکا دارد.
چرا کره جنوبی برای آمریکا دم تکان می دهد؟ 

در میان کشورهایی که اموال بلوکه شده ایران در آن ها تجمیع شده است، کره جنوبی 
بیشترین منابع مالی کشــورمان را در اختیار دارد که پس از خروج آمریکا از برجام 
تلاش ها برای خارج کردن اموال ایران از بانک های کره ای نیز آغاز شد اما به جایی 
نرسید. در ادامه برخی ابعاد و دلایل این را که چرا کره جنوبی از فشارهای ضدایرانی 
آمریکا دنباله روی می کند، می خوانید:* پس از برجام براساس توافق میان ایران و 
کره جنوبی، قرار شد ۱۰ نفتکش جدید به اضافه خدمات دیگر در قالب معامله ای به 
ارزش 7۰۰ میلیون دلار دراختیار ایران قرار گیرد. با بازگشت تحریم های یک جانبه 
آمریکا، کره جنوبی در حالی بازار ایران را ترک کرد که به بخشی از تعهداتش عمل و 

بخش دیگر را نیمه کاره رها کرد.
* کره جنوبــی نفت ایران را عمدتا با نفت آمریکا جایگزین کرده اســت. اتفاقی که 
تحلیل گران را به این نظر کارشناسی رسانده که دولت ترامپ با مسدود کردن مسیر 
صادرات نفت ایران به پنجمین واردکننده بزرگ نفت جهان، سهمی از این بازار را به 

خود اختصاص داده است.

گروه خبر // رییس کل دادگســتری اســتان هرمزگان از تشکیل 
کمیته های تحول گرا در دادگستری و ســازمان های وابسته به قوه 
قضائیه در این اســتان با هدف استفاده از ظرفیت نخبگان و صاحب 

نظران خبر داد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ جلســه شــورای قضایی استان هرمزگان به 
ریاســت علی صالحی رییس کل دادگستری استان و با حضور دیگر اعضا 
برگزار شــد.در این نشست رییس کل دادگســتری استان هرمزگان ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهید مظلوم آیت الله دکتر بهشتی و هفتاد و دو تن 
از یاران صدیق انقلاب با اشاره به در پیش بودن مناسبت ارزشمند هفته قوه 
قضاییه اظهار داشــت: با توجه به شرایط خاص کشور و استان هرمزگان به 
واسطه شیوع ویروس کرونا، تمهیدات لازم اتخاذ گردیده تا با برنامه ریزی 
دقیق و رعایت پروتکل های بهداشتی برنامه های گرامیداشت هفته قوه قضاییه 
انجام شــود و خدمات دستگاه قضایی از طریق رسانه ملی، فضای مجازی 
و جراید به اطلاع مردم رسانده شــود تا مردم از خدمات خدمتگزارانشان 
در دســتگاه قضایی اطلاع یابند.وی با اشــاره به اینکه تحول مد نظر مقام 
معظم رهبری )مدظله العالی( در دســتگاه قضایی باید به عنوان یک برنامه 
مدون، هدفمند و مستمر در دستور کار قرار گیرد، یادآور شد: ضرورت دارد 
نحوه انجام وظایف در دســتگاه قضایی به شکلی باشد که دچار روزمرگی 
 نشــویم و وظایف قانونی با کار جهادی، شــبانه روزی، همت مضاعف و 
برنامه ریزی ســنجیده دنبال شــود.علی صالحی اظهار داشت: لازم است 

مسئولین دستگاه ها و مدیران به عنوان پرچم داران در خط مقدم برنامه تحول، 
با نگاه انقلابی رو به جلو حرکت کنند تا با ســرعت بیشتر و کیفیت بالاتری 
در میدان عمل و خدمت به مردم قرار بگیریم.وی تصریح کرد: نارسایی ها، 
مشکلات، کمبود نیروی انسانی و حتی شرایط پیش آمده به واسطه شیوع 
ویروس کرونا نباید مانع حرکت رو به جلو در مســیر خدمت رسانی شود، 
لذا می بایست با تبدیل مشکلات به فرصت ها و با کار بیشتر کمبود امکانات 
را پوشش دهیم و یقینا استفاده از ظرفیت نخبگان و اندیشه های نو در مسیر 
پویایی حائز اهمیت می باشد، از این رو شناسایی افراد صالح و هدف گذاری 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت در برنامه ها ضروری خواهد بود.رییس 
کل دادگستری اســتان هرمزگان در بخش دیگری از سخنان خود بر لزوم 
مبارزه با فســاد که با حضور آیت الله رییسی در رأس قوه قضاییه شتاب 
گرفته است تأکید کرد و گفت: مقابله با مفسدین بدون توجه به خط و جریان 
سیاسی خاص در حال انجام است و مبارزه بی امان با فساد از درون دستگاه 
قضایی بیانگر عزم جدی برای مقابله با فساد در سایر قسمت ها و بخش ها 
است، اما پیشگیری از فســاد باید به عنوان اولویت قرار داده شود و سعی 
کنیم با پیشگیری در جهت حفظ سرمایه های اجتماعی اقدام نماییم.صالحی 
با اشاره به اینکه اگر در دستگاهی فساد رخ داد مدیران می بایست جلوتر از 
همه برخورد کنند افزود:طبق قانون مسئولیت اصلی به عهده مدیران است، 
پس لازم اســت دقت و توجه لازم را در این خصوص داشته باشند.وی با 
بیان اینکه دستگاه قضایی می بایست مظهر عدالت خواهی و رضایت مندی 

باشد، اقدامات و نحوه برخورد قضات و کارکنان را در شکل گیری رضایت 
مندی قلبی مؤثر دانست و از همه مسئولین خواست در حفظ کرامت ارباب 
رجوع اهتمام ویژه داشته باشند.عالی ترین مقام قضایی استان هرمزگان در 
بخش دیگری از سخنان خود بر ضرورت پیگیری حقوق عامه و بیت المال 
اشــاره کرد و اظهار داشت: حتی یک وجب از خاک بندرعباس یا هر شهر 
دیگر مربوط به آحاد مردم جمهوری اسلامی ایران است و همه مردم در آن 
حق دارند لذا حفظ آن باید با حساسیت مورد توجه قرار گیرد.علی صالحی 
با اشاره به شعار سال که از سوی مقام معظم رهبری »مدظله العالی« به عنوان 
»جهش تولید« نامگذاری شده اســت تصریح کرد: دستگاه قضایی ضمن 
حمایت از سرمایه گذاری سالم و مشروع و تأمین امنیت سرمایه گذاران، با 
مطالبه گری، پیگیری های لازم را انجام خواهد داد و با بررسی نقش سایر 
دستگاه ها در امر تولید و همچنین با حمایت و پشتیبانی از فعالین بخش تولید 
در تحقق شعار سال و حرکت بهتر چرخ تولید کمک خواهد کرد.رییس کل 
دادگستری استان هرمزگان در ادامه ضمن پیشنهاد ایجاد » کمیته تحول گرا 
در سازمان های وابسته به قوه قضاییه در استان« افزود: هر دستگاه در سطح 
کارشناسی این کمیته را تشکیل دهد و ایده های خلاقانه با کار کارشناسی 
برای بهبود کیفیت کار اجرایی و عملیاتی مورد بررســی قرار گیرند و لازم 
است این کمیته در شورای قضایی با محوریت دادستان مرکز استان تشکیل 
شــود و با اجرای برخی ایده ها، کیفیت کار ارتقا یابد به شکلی که با الگو 
سازی از آن در سطح کشور قابلیت استفاده داشته باشد.وی ایجاد تحول را 
چرخه ای متشکل از ایده، خلاقیت و برنامه ریزی دانست و هدف از تشکیل 
این کمیته ها را توجه به نگاه برنامه محور و استفاده مؤثر از ظرفیت نخبگان 
و صاحب نظران با توجه به مبانی و مفاد طرح تحول قوه قضاییه برشــمرد 
و ابراز امیدواری کرد: تشــکیل این کمیته ها گامی مؤثر در جهت تحول و 

نوآوری در دستگاه قضایی استان باشد.

گروه خبر / مدیرکل کمیته امداد استان هرمزگان گفت: 
از ابتدای سال 99 تاکنون، علی رغم شرایط به وجود 
آمده به دلیل شیوع بیماری کرونا و تعطیلی بسیاری 
از کسب وکارها، تعداد 89 نیروگاه جدید خورشیدی 
»تولید برق خانگی« پنج کیلوواتی، توسط خانواده های 
تحت حمایــت این نهاد راه اندازی و به شــبکه برق 

سراسری متصل شد.
   به گــزارش خبرنگار دریا ؛ علی الهیاری، مدیرکل 
کمیته امداد اســتان هرمزگان گفت: یکی از مهم ترین 
و اصلی ترین وظایف کمیته امداد برنامه ریزی دقیق و 

منسجم باهدف توانمندسازی و خودکفایی خانواده های 
تحت حمایت این نهاد اســت و بر همین اســاس، 
علی رغم شرایط سخت ناشی از شیوع بیماری کرونا 
و تعطیلی بسیاری از کسب وکارها، از ابتدای سال ۹۹ 
تاکنون با برنامه ریزی های انجام شده، تعداد ۸۹ نیروگاه 
جدید خورشیدی »تولید برق خانگی« پنج کیلوواتی 
باهدف ایجاد اشــتغال خانگی پایــدار و درآمدزایی 
مســتمر برای خانواده های تحت حمایت این نهاد در 
اســتان هرمزگان راه اندازی و به شبکه برق سراسری 
متصل شده است.الهیاری افزود: به منظور ساخت این 

تعداد نیروگاه های خورشــیدی »تولید برق خانگی« 
حدود چهار میلیارد و ۶72 میلیون تومان اعتبار هزینه 
شده است که این مبلغ از محل تسهیلات قرض الحسنه 
بانکی و مشــارکت خیرین تأمین گردیده و بر اساس 
برنامه ریزی هــای صورت گرفته  بــرق تولیدی این 
نیروگاه های پنج کیلوواتی، مطابق تعرفه شرکت توزیع 
برق از خانواده های تحت حمایت این نهاد خریداری و 
وجه آن به حساب بانکی این خانواده ها واریز می شود.
مدیرکل کمیته امداد استان هرمزگان، برنامه ریزی برای 
اجرای این گونه طرح های نو و دارای توجیه اقتصادی 

و سازگار با اقلیم منطقه را جهت توانمندسازی و ایجاد 
شغل و درآمد مناسب برای خانواده های تحت حمایت 
این نهاد لازم و ضروری دانست و گفت: کمیته امداد 
در چند سال اخیر با برنامه ریزی منسجم تلاش کرده 
است تا ضمن بهره گیری از الگوهای اسلامی- ایرانی، 
نســبت به معرفی و اجرای طرح ها و مدل های نوین 
ایجاد اشــتغال پایدار برای مددجویان اقدام نمایدکه 
اجرای طــرح نیروگاه های خورشــیدی خانگی نیز 
در همین راســتا و باهدف توانمندسازی اقتصادی و 
کمک خودکفایی خانواده های تحت حمایت این نهاد 
انجام شده و در مجموع تاکنون تعداد ۱۴2 طرح نیروگاه 
خورشیدی تولید برق خانگی توسط مددجویان کمیته 

امداد در سطح استان هرمزگان اجراشده است.

رئیس کل دادگستری هرمزگان خبر داد 

استفاده از ظرفیت نخبگان و صاحب نظران در دستگاه قضایی استان 

گروه خبر // استاندار هرمزگان در بازدید از جزیره 
لارک، روند اجرای پروژه های عمرانی، زیرساختی 

و گردشگری در این جزیره را مورد بررسی قرار 
داد.

    به گزارش  خبرنــگار دریا ، دکتر فریدون همتی 
پس از بازدید از ایــن پروژه ها، عنوان کرد: بیش از 
۱۰ طرح مهم بــا اعتباری بیــش از ۱۰۰ میلیارد 
تومان در جزیره لارک در حال اجراســت که آینده 
خوبی را بــرای این جزیره رقم مــی زند.وی ادامه 
داد: جــاده رینگ دور جزیره بــه عنوان یک جاده 

کاملا گردشــگری با نور مناسب، مسیر پیاده روی و 
دوچرخه ســواری، کمپ های اقامتی و گردشگری، 
پارک ها و بوســتان های ساحلی، لایروبی و توسعه 
حوضچه و ســاماندهی اسکله از جمله این طرح ها 
هستند. اســتاندار هرمزگان افزود: جزیره لارک از 
تنوع طبیعی و ســاحل زیبایی برخوردار است و در 
آینده به یک منطقه گردشــگری بسیار خوب تبدیل 
خواهد شــد.همتی تصریح کرد: طرح های توسعه و 

آبادانی جزیره لارک با رویکرد گردشگری اسلامی و 
ایرانی نیز توسط بنیاد مستضعفان در حال انجام است 
که از این مجموعه تشکر و قدردانی می نمایم.وی با 
اشاره به همکاری بسیار خوب دستگاه های اجرایی 
استان و سپاه پاســداران انقلاب اسلامی در راستای 
توسعه و عمران جزایر استان هرمزگان، خاطرنشان 
کرد: توسعه سکونتگاه ها و افزایش استقرار جمعیت 
در جزایر اســتان از اهداف این برنامه ها محسوب 
می شود. استاندار هرمزگان بیان داشت: توجه ویژه ای 
به جزایر استان هرمزگان وجود دارد و در این راستا 
ســرمایه گذاری های بزرگی در این جزایر صورت 
گرفته که در اقتصاد و گردشگری استان بسیار نقش 

آفرین خواهد بود.

استاندار هرمزگان خبرداد 

 اجرای 10 طرح مهم در جزیره لارک 

راه اندازی 89 نیروگاه جدید خورشیدی در هرمزگان

طرح : کاربخش
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هر کجا سر پاست قلیانی خدنگ 
هر کجا سرپاست قلیانی خدنگ

دورآن بنشسته جمعی شوخ و شنگ
کله ها از دود، کلاً منگ منگ

این یکی چپ کرده آن یک بکسوات
قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات
دود عشقش کار دل را ساخته
خِس خِسی در ریه ها انداخته
باز هم جمعی به او دلباخته

ازپزشک وپرفسور تا گنده لات
قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات

درسونا ،خرپشته ، حتی در کمد
پشت رل، بالای پل ،هرجا که شد
دسته جمعی یا فقط با شخص خود
می کشیم از صبح آن هم پرملات

قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات
ای که با پیژامه ای خیلی گشاد
پای قلیان می لمی شنگول و شاد
کم بپکُ ، قلبت اگر از جا درآد

می کشد کارت به امداد و نجات
قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات

آن یکی پا می شود از صبح زود
با دو سیب و پرتقال و هر چه بود
می زند تا نصفه شب در کار دود

می خورد یک بشکه هم چایی نبات
قُل قلاتن قُل قلاتن قُل قلات
این یکی با دود بازی می کند
در هوا تصویر سازی می کند
پای قلیان یکه تازی می کند
عالمی از کار او مبهوت و مات
قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات

پک زدن یعنی همان پمپاژ سم
تا ته حلقوم و شش ها و شکم

این کجایش عشق و حال است ای ببم
رفته بالاتر صدای سرفه هات
قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات
بچه در قنداق، قلیانی شده
بدتراز بابا و مامانی شده

وای می بینی چه دورانی شده
بچه هم دارد هوای نشئه جات
قُل قلاتن قل قلاتن قل قلات

  مصطفی مشایخی
****

نتیجه گیری!!
پـدر وامی گـرفت و در به در شد

وَ ایـضاً غـصـه هایــش بـیـشتر شد
جگر می خورد شب های گذشته!

غــذایــش نـاگـهان خونِ جگر شد
عقــب افـتـاد قــسطِ وام هایـش

از ایــن بابـت پــریـشان و پکر شد
اگــرچه ضامــنِ او مـعتبــر بـود

پــس از وامِ پـــدر نـامـعـتـبر شد!
اسیــر درد زانــــو و کـــــمر شد!
فـراری گـشت بـعدَش چند ماهی
شبیـه » ریگی « و » ملا عمر « شد!
برای بچـه هـایش نقشه ها داشت

ولیـکـن نقشــه هایـش بی ثمر شد
طلبکاران ســراغـش را گـرفـتند

وَ مادر گــفــت: » راهـیِ سفر شد «
پـدر هـی از فلان جا زنگ می زد

وَ می پــرسیـد: » آیا دفع شر شد؟!«
خلاصــه عـاقــبــت او را گرفتند

به زندان رفــت و یک فرد دگر شد
گرفتــم بـعد از او مـن وامِ خوبی!

پــدر این گونـه الگــوی پـسر شد!
و در پایان بــگیـریم ایـن نـتیجه:

پســر هــم عـاقبت مــثل پدر شد!
  امیر حسین خوش حال 

طنز
   دوسال از تخریب برخی خانه ها در کوی گلستان و 
سایر مناطق محلة چاهستانی ها به بهانه احداث بلوارها 
می گذرد ونه بلوارها احداث شد و نه خانه های تخریب 
شده، جمع آوری شد واین نخاله ها وخانه های تخریب 
شــده به محل تجمع و پاتوق معتادان، خلافکاران و 
سارقان تبدیل شده است وبارها سارقان و زورگیران 
در آنجا کمین کرده و در زمان عبور رهگذران بخصوص 
بانوان به آنها حمله ور شده و طلا، کیف، تلفن همراه و... 
را با گذاشتن چاقو، قمه و... زیر گلوی شان به سرقت 
 می برند و پیگیــری اهالی برای جمع آوری نخاله ها 
علی رغم وعده مسئولان، تاکنون محقق نشده است. 

   اهالی می گویند:مسئولان اگر روحیه جهادي مانند حاج 
قاســم سلیماني داشته باشند، مي توانند مشکلات مردم را 
برطرف نمایند. مســئولان اگر می خواهند به عنوان مدیر 
و مســئول، فقط پشت  میزنشین باشند که مشکلات مردم 
هم همچنان باقی می ماند و اقدام لازم صورت نمی گیرد.   
برخی از اهالی اســکلت نیمه تمــام مرکز جامع خدمات 
سلامت را در ضلع شرقی محله و ضلع جنوبی فرهنگسرای 
گلستان نشان می دهند که همچنان نیمه تمام و رهاشده باقی 
مانده است وتقاضای اتمام این پروژه را دارند.   در حالي که 
قرار بود یک بلوار 2۴ متري، 2 بلوار بیســت متري و یک 
بلوار ۱۶ متري در محله چاهستاني هاي بندرعباس احداث 
شود؛ اما هیچگاه این بلوارها به سرانجام نرسیدند و وعده ها 
محقق نشد و تبعیض وبي عدالتي در محلات حاشیه اي و 
بافت هاي فرسوده بندرعباس و هرمزگان همچنان مشهود 
است وفقط یک بلوار 2۴متری اجراشد والبته هنوز بطور 
کامل تکمیل و افتتاح هم نشده است.   بلوار 2۴ متري که دو 
سال قبل قرار بود افتتاح شود و بسیاري از مسئولان کشوري 
ازجمله رئیس جمهور نیز از روند اجراي این طرح عمراني 
بازدید داشتند؛  اما هنوز پیاده روها و.... این بلوار2۴متري 
هم نیمه  تمام رها شده است. یکي از بلوارهاي 2۰ متري 
نیز که تملک املاک آن انجام شد و از کنار مسجدحمزه)ع( 
و مدرسه  بلال نخل پیرمرد بازگشایي انجام و خاکي رها 
شده که در بارندگي ها و چند روز پس از آن دانش آموزان 
مجبورند از میان گل و لاي به محل تحصیل شــان بروند؛ 
اما این طرح نیز بي ســرانجام رها شده است. دیگر بلوار 
2۰متــري هم که قرار بود در امتــداد همین بلوار تا بلوار 
جمهوري اسلامي واز میان هتل معروف محله احداث شود، 
اما تاکنــون اقدامي براي تملک املاک آن صورت نگرفته 
است. بلوار دیگر قرار بود به عرض ۱۶ متر در کوي گلستان 
محله چاهستاني ها احداث شود که فقط تعدادي از املاک 
تملک شــد و این پروژه نیز بي ســرانجام رها شده است. 
البته یکي از گلایه هاي ساکنان این است که از یک طرف 
بلوارهاهمچنان بلاتکلیف مانده اند و مشکلاتي براي عبور و 
مرور ساکنان ایجاد شده است و از طرف دیگر نخاله هایي 
که در مناطق مختلف این محله بر اثر تخریب املاک در مسیر 
بازگشایي معابر ریخته شده است و تا کنون جمع نشده و این 
خانه هاي تخریب شده به پاتوق معتادان تبدیل شده است 
 که ســاکنان بارها به راه و شهرسازي و شهرداري مراجعه

 کرده اند؛ اما تاکنون براي جمع آوري نخاله ها اقدامي نشده 
 است. رضایي یکي از ساکنان و معتمدین محله وکوي گلستان 
مي گوید حتي به مسئولاني که به مساجد محله آمده اند، 
گفته ایم و به شهرداري مرکزي و شهرداري ناحیه مربوطه 
 نیز مراجعه کردیم و آنها پاســخ دادند که لودر بزرگ براي 
جمع آوري نخاله ها ندارند. بخشي از نخاله ها دقیقا روبروي 
مسجد ابراهیم بن محمدرسول الله)ص( کوي گلستان ریخته 
شده است که حتي در گزارش های متعدد که  از این محله 
منتشــر کردیم؛ این نخاله ها نیز بود و پس از انتشــار این 
گزارش تاکنون هیچ اقدامي صورت نگرفت. کوي گلستان 
علاوه بر این، مشکلات دیگري نیز دارند. اهالي مي گویند 
مسئولان به وعده هاي خود عمل نمي کنند و اگر این بلوار 
۱۶ متري اجرا مي شد و آن طور که قول داده بودند،  بلوار 
 احداث مي شد و از طرفي دیگر لاین بندي معابر اجرایي 

مي گردید، بخشي از مشکلات این محله مرتفع میشد. 
   مرکز جامع سلامت

   برخي از اهالي اســکلت نیمه تمام مرکز جامع خدمات 
سلامت را در ضلع شرقي محله و ضلع جنوبي فرهنگسراي 
گلستان نشان مي دهند که همچنان نیمه تمام و رهاشده باقي 

مانده است وتقاضاي اتمام این پروژه را دارند. 
  مدرسه دخترانه و پسرانه

   یکي دیگر از مشکلات ساکنان این محله و سایر محلات 
اطراف این است که در این منطقه هیچگونه مدرسه اي وجود 
نداشته است تا اینکه چهار سال قبل یک مدرسه دخترانه 
براي پایه اول تا نهم احداث شده است و قرار بوده در قطعات 
دیگري که  کاربري آموزشي داشته، مدرسه دخترانه براي 
پایه هاي دهم تا دوازدهم احداث شود و همچنین مدرسه 
 دیگر براي پسران  دانش آموز احداث شود. آن طور که اهالي 
مي گویند این زمین ها که کاربري آموزشــي داشــته، به 
مســکوني تغییر کاربري داده اند و دانش آموزان مجبورند 
براي مدرســه رفتن به سایر مناطق شــهر بروند. یکي از 

ســاکنین هم مي گوید: به دلیل دور بودن مدارس، باعث 
مي شــود برخي از خانواده ها که با مشــکل مالي مواجه 
 هستند، نتوانند فرزندان خود را به مدرسه بفرستند. ساکنان 
چاهستاني ها، کوي گلستان، شرق محله که به کوي امیر معروف 
 است، شــهرک امام رضا)ع( و محلات اطراف از مسئولین 
مي خواهند که قطعه زمیني که با کاربري آموزشي در کوي 
امیر بین کوچه هاي امیر چهار و شــش بوده است و آن را 
از آموزشي به مسکوني تغییر کاربري داده اند، به آموزشي 
برگردانند و در آنجا مدرســه احداث شود تا دانش آموزان 
بتواننــد در آنجا تحصیل کنند. البته گویا با پیگیری احمد 
مرادي، نماینده مردم بندرعباس در مجلس این تغییر کاربری 
صورت گرفته است، اما اهالی از نوسازی مدارس و خیرین 
انتظار دارند هرچه زودتر این مدرسه را برای دانش آموزان 

پسر این مناطق بسازند. 
   درخواست از استاندار 

   والدین دانش آموزان در این مناطق از استاندار هرمزگان 
به عنوان نماینده عالي دولت در اســتان مي خواهند که از 
تضییع حق آنها در داشــتن مدرسه جلوگیري کند و اجازه 
ندهد که اراضي با کاربري آموزشي به مسکوني تبدیل شوند. 
زیرا در این منطقه که چندین هزار خانوار زندگي مي کنند 
از داشتن مدرسه پسرانه محروم هستند و حق آنها مي باشد 
که فرزندان را در مدرســه اي نزدیک به محل زندگیشان 
تحصیل نمایند. حتي یک مدرسه دخترانه براي پایه اول تا 
نهم احداث شده اســت و داراي هزار دانش آموز است که 
در دو شــیفت تحصیل مي کنند و باز هم کمبود مدرسه در 
ایــن منطقه حتي براي این پایه هاي دخترانه وجود دارد و 
نیاز است که مدارس دیگري نیز احداث شود؛ اما مسئولان 
 مربوطه به جاي اینکه به احداث مدرسه اقدام نمایند، حتي 
زمیــن هاي بــا کاربــري آموزشــي را تغییرکاربري به 
مســکوني داده اند و در واقع دانش آمــوزان این مناطق 
 را از تحصیــل در مدرســه نزدیک محل زندگي شــان 

 محــروم کرده انــد. برخــي از اهالي مي گوینــد اگر به 
 درخواســت شــان توجه نشــود، آنهــا به اســتانداري 
مي روند و از اســتاندار مي خواهند که به خواســته شان 
رســیدگي کنند. گلســتان نشــینان از  شــرایط موجود 
بســیار گلایه مند هســتند که به مشکلاتشــان رسیدگي 
 نمي شــود. یکــي دیگــر از ســاکنان کوي گلســتان 
مي گوید: در دو سال گذشته تملک برخي از املاک جهت 
احداث خیابان ۱۶ متري انجام شد و بعد از مدتي این طرح 

رها شده و تا کنون اقدامي صورت نگرفته است. 
   طرح جمع آوري فاضلاب شهري

  اهالي مي گویند شــهرداري و راه و شهرســازي اجراي 
این طرحهاي عمراني در این منطقــه را رها کرده اند و به 
وعده هاي خود عمل نکرده اند. این وضعیت باعث شــده 
فاضلاب در کوچه ها رها شــود که اگر بازگشایي معابر و 
لاین بندي کوچه ها به طور کامل اجرا شــده بود، شرکت 

آب و فاضلاب استان قادر بود طرح فاضلاب شهري را در 
این منطقه اجرا کند تا از روان شدن فاضلاب  غیر بهداشتي 
در کوچه ها جلوگیري شود که متاسفانه در حال حاضر در 
کوچه هاي محله  روان هســتند و گاهي برخي از کودکان 
 در همین کوچه ها بازي مي کنند و به امراض پوســتي و 
 بیماري هاي گوارشــي، اســهال و دیگر  بیماري ها مبتلا

 مي شود. آنها از مسئولان مربوطه مي خواهند که براي رفع 
مشکلات موجود در محله،به بازگشایي معابر و اجراي طرح 
جمع آوري فاضلاب در این محله اهتمام داشــته باشند. از 
طرفي کمبودهایي در بخش اماکن تفریحي، فرهنگي، ورزشي 
در این منطقه وجود دارد. زیــرا در حال حاضر فضاهاي 
آموزشــي، فرهنگي، ورزشي، تفریحي و... در محله بزرگ 
چاهســتاني ها به میزان مورد نیاز وجود ندارد. ســاکنان 
از تبعیض موجود رنج مي برند و شــرایط موجود را  حق 
خود نمي دانند. آنها مي گویند مســئولان وکاندیداها  فقط 
در زمان انتخابات و راي گیري به محله شــان مي آیند و 
وعده هایی را مي دهنــد و پس از مدتي و بعد از انتخابات 
تمام وعده ها به فراموشي ســپرده مي شود . این موضوع 
باعث شده است اعتماد مردم به مسئولان و کاندیداها سلب 
شود. وضعیت فعلي باعث شده است که ساکنان این مناطق 
بسیاري از حقوق اولیه خود نیز محروم شوند که از این بابت 
از بســیار گلایه مندند. آنها از شوراي شهر هم که نسبت به 
 پیگیري جهت رفع مشــکلات مردم بي تفاوت هستند، هم 
گلایه مندند. آنها  مي گویند فقط مسئولان اگر روحیه جهادي 
مانند حاج قاسم سلیماني را داشته باشند وبه فکر محرومین و 
مظلومین باشند، مي توانند مشکلات شان را برطرف نمایند و 
اگر مي خواهند به عنوان مدیر ومسئول، فقط پشت میزنشین 
باشند که مشکلات مردم هم همچنان باقي مي ماند واقدام 
لازم صورت نمي گیرد. اهالی می خواهند مسئولان حمایت 

کنند تا حسینیه کنار مسجد هرچه زودتر ساخته شود.

گلستان بندرعباس در کم مهري مسئولان خشکیده است

خانه های تخریبی، گلستان را به پاتوق معتادان و سارقان  تبدیل کرده است

علی زارعی/ دریا

daryaz           @gmail.com1359

حالا باید منتظر بمانیم و تماشا کنیم چه اتفاق 
و سرنوشتی در انتظار ما است دیگر نقطه ای از 
جهان وجود ندارد که عاری از ویروس کرونا باشد.

   البته نا گفته نماند که بعضی از کشورها با تدابیری 
که اندیشــیدند و رعایت پروتکل های بهداشــتی 
توانستند این ویروس را کنترل کنند.اما داستان ما با 
کرونا فــرق می کند، زندگی ما با کرونا رنگ و بوی 
دیگری دارد.آنقدر با ما خو گرفته و ماندگار شــده 
است که با هیچ روشــی  نمی توانیم کنترلش کنیم.

چه سرنوشــتی در انتظار مردمان کشور ما  خواهد 
بود. حالا کرونا تمام زوایای زندگی ما را در برگرفته 
است. مسائل اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و.... روابط 
درون خانواده ها از همه مهم تر  معیشت خانواده ها 
را دگروگون ســاخته است،تا جایی که روزانه شاهد 
خودکشی و خودســوزی هایی هستیم که منشا آن 
مسائل اقتصادی بوجود آمده است.داستان شهر ما و 
کرونا از آنجایی شروع شد که  مسئولین وضعیت استان 
هرمزگان را ســفید اعلام کردند، وضعیت را مطلوب 
جلوه دادند. در صورتیکه ما حداقل روزی یک فوتی 
در هرمزگان داشــتیم . انگاردیگر کرونایی نیست و 
 با ما خداحافظی کرده اســت . همه اتفاقات و روند 
پیگیری ها و درمان کرونا عادی جلوه داده شد.داستان 
از آنجا به اوج قصه رسید که بسیاری از مردم استان ما 
وضعیت سفید را باور کردند و به زندگی کاملا عادی و 
 روزمره خود پرداختند. جشن های خود را برپا کردند و 
مهمانی های عقب افتاده را برگزار نمودند. خریدهای 
عقب مانده را انجام دادند. رفته رفته این قصه به اوج 
 خود رسید ، دیگر آشنا ، غریب، همسایه ، غنی و فقیر را 

 نمی شناســد هر لحظه خبر بدحال شدن فردی را 
می شنویم. هر روز خبر فوت یکی از همشهریان و یا 
آشنایان بر اثر کرونا  اعلام می شود.هیچ وقت به یاد 
ندارم که در گرمای تابستان در هرمزگان فردی مراسم 
ازدواج خود را برگزار کند . اما چه استرسی به وجود 
آمده اســت که جوانان ما حاضر شده اند در هوای 
گرم با کمترین مهمان مراسم خود را برگزار نمایند و 
عواقب آن را نادیده بگیرند .شاید ترس از بد شدن 
شرایط اقتصادی جامعه ما است که صبر کردن حداقل 
شش تا یک سال آینده برایشان سخت و دشوار شده 
است.با پیگیری های علوم پزشکی هرمزگان در یکی 
از موارد با برگزاری عروســی و مبتلا بودن عروس 
به کرونــا 5۴ نفر از مهمانان به ویروس کرونا مبتلا 
شــده اند که حال برخی از این افرد مطلوب نیست.

برگزاری مهمانی، شب نشنی و دورهم بودن و رعایت 
 نکردن پروتکل های بهداشــتی و رفتن به خرید و

مجتمع های تجاری به شیوع چند برابری این بیماری 
در استان هرمزگان دامن زد، تا جایی که چند بخش 
به بخش های بستری این بیماری افزوده شده است.

مگر استان هرمزگان چند نفر جمعیت دارد که روزانه 
 بیــن 2۰۰ تا ۴۰۰ نفر به کرونا مبتلا می شــوند و 
فوتی های ما به روزی ۱2 نفر رسیده است . اگر با 
همین روند رو به جلو حرکت کنیم احتمالاً نیمی از 
جمعیت هرمزگان را از دست خواهیم داد.اما در این 
میان داستان جدیدتری به وجود آمده است که تاثیر 
آن برای استان هایی با وضعیت قرمز چندین برابر 
بیشتر است ،در این روزها که همه مردم پیر و جوان 
وحتی  کودکان، همه اقشار مختلف جامعه چشمشان 

به آمارهای اعلام شده از سمت علوم پزشکی بود، تا 
از این طریق وضعیت شهر و استان خود را بدانند. به 
 یک باره اعلام شد آمار به صورت کلی اطلاع رسانی 
 می شــود. شــاید اعلام کردن تفکیکــی آمار در 
استان ها و شهرها به خصوص در استانی مانند هرمزگان 
 که روند صعودی دارد و روزانه به تعداد مبتلایان و 
فوتی های آن افزوده می شود، برای رعایت هر چه 
بهتر افراد تاثیر زیادی داشــت.حال با تجمیع کردن 
آمار از سوی وزارت بهداشت و نامعلوم بودن دقیق 
وضعیت و افراد مبتــلا در یک روز، در یک منطقه 
و استان دیگر شاید نتوانیم کنترلی بر وضعیت داشته 
باشیم.شاید وضعیت استان های قرمز به سیاه تبدیل 
شود. آن وقت دیگر به هیچ عنوان نمی توانیم اوضاع 
را کنترل کنیم.شــاید اگر مسولان استانی خودشان 
چاره ای بیندیشــند و محدودیت های ویژه ای را 
بوجود بیاورند . حتی فقط یک هفته همه شــهر را 
تعطیل کنند و منع رفت و آمد برقرار کنند بتوانیم جان 
افراد را نجات دهیم.با اعلام نشــدن آمار شایعات 
بیشتری بوجود آمده اســت، استرس و نگرانی در 
جامعه موج می زند ، روز به روز بر تعداد تخت های 
بخش کووید ۱۹ افزوده می شود. کادر درمان خسته 
تر از قبل شده است و بیشتر این افراد هم به ویروس 
کرونا مبتلا شده اند. با این روند باید انتظار فاجعه ای 
عظیم را داشته باشیم.کاش تدبیری برای نجات حتی 

یک انسان اندیشیده شود. 

اوایل که خبر هایی حاکی از شــیوع ویروســی 
ناشناخته در چین را می شنیدیم کسی باور نمی 
کرد این ویروس روزی به ایران برسد و همه ی ایران 

را درگیر خودش کند .
   اما با تمام ناباوری ها حدود ۴ ماه اســت که میزبان 
این مهمان نا خوانده در کشور هستیم.اوایل ورودش هیچ 
کس آن را جدی نمی گرفت و خیال می کردند کرونای 
ایرانی با کرونای چینی فرق دارد !!!اما طولی نکشــید 
که شاهد تلفاتی که این ویروس برایمان به جا گذاشته 
شــدیم .با این وجود باز هم عده ی کمی این مسئله را 
جدی گرفته و در خانه خود را قرنطینه کردند واما عده 
ی زیادی هنوز بر این باور بودند که این ویروس با آنها 
کاری ندارد و از طرفی نیز مدرسه ها را در استان های 
بزگ تعطیل کردند. این چنین بود که شــاهد مسافرت 
مردم به شمال و جنوب بدون رعایت مسائل بهداشتی 
بودیم .اما کم کم اوضاع به وخامت کشــید.روز به روز 
بر تعداد اســتان هایی که آلوده  به این ویرووس شده 
بودند اضافه می شــد.از شهر های بزرگ شروع شد تا 
به استان هرمزگان رســید اما با این وجود استان را به 
دلیل آمار کم مبتلا شــدگان استان سفید اعلام کردند. 
همین امر بــا وجود تعطیلی بازار ها و مراکز تجاری و 

تفریحی و رستوران ها، موجب ورود و هجوم مسافران 
از اقصی نقاط ایران به هرمزگان شد.این مسافران بدون 
توجه به همســفر شدن با کرونا به مسافرت های خود 
 ادامه دادند.با گذشــت زمان و رکود اقتصادی استان و 
خالی شدن جیب فروشــندگان تصمیم بر بازگشایی 
 بــازار ها رســتوران هــا و ... گرفتند.با بازگشــایی

 بــازار ها مردم با خیال این کــه دیگر کرونایی وجود 
ندارد با خیال راحت به بازار ها و مراکز تجاری هجوم 
برده و این در صورتی که عده ای رعایت پروتکل های 
بهداشــتی را جدی نگرفته و بدون ماسک و دستکش 
در جمعیت تردد می کردند.عده ای دیگر نیز به تفریح 
در روســتا ها و حومه ی شهر رفتند ، و حال استان در 
وضعیت قرمز قرار دارد.آمار کرونا شــکل صعودی به 
خود گرفتــه و روز به روز افزایش می یابد.آمار مرگ 
 و میر بر اثر کرونا نیز نسبت به قبل افزایش یافته است.

تخت های بخش کووید۱۹ بیمارســتان ها پر شده و 
بیمارستان های اختصاص یافته به کرونا مملو از بیماران 
کرونایی است .این موضوع هم مردم و هم مسئولین را 
نگران کرده است.چرا استان هرمزگان از وضعیت سفید 
به وضعیت قرمز رسید؟ چه کسی مقصر است؟ مردم یا 
مسئولین؟آیا سفید اعلام کردن استان در حالی که ورودی 

و خروجی شهر باز بود کار درستی بود؟یا مردم مقصر 
هستند که با وجود تاکیدات مسئولین بر خانه ماندن و 
عدم شرکت در مراسم، به برگزاری جش عروسی ، تولد 
و شرکت در مراسم ها ختم پرداختند؟  یا مقصر مسافرانی 
هســتند که با خودشــان کرونا را برایمان به سوغات 
آوردند؟به راستی مقصر کیست؟نمی شود تقصیر را گردن 
یک نفر انداخت.همه ی ما مقصر هستیم.هرمزگان در 
وضعیت هشــدار است و مردم تازه جدیت این بیماری 
را درک کرده اند اما افسوس که دیر است.کسانی که به 
دست این قاتل خاموش جان خود را از دست داده اند 
باز نمی گردند .اما می شود وضعیت را به وضعیت سفید 
بازگرداند که لازمه ی آن هم  همکاری مردم با مسئولین 
و جدی گرفتن هشــدار ها،رعایت بهداشت اجتماعی 
و فــردی،در خانه ماندن و جدی گرفتن پروتکل های 
بهداشــتی و حفظ فاصله ی اجتماعی است.تنها امید 
ما برای کاهش آمار و تلفات اســتان، حفظ و رعایت 
بهداشت، خانه ماندن و تدابیری است که مسئولین برای 

بهبود این روند در دستور کار قرار می دهند، است.

اعلام نشدن آمار تفکیکی کرونا و انتظار فاجعه ای عظیم 

عادی شدن کرونا برای مردم و وضعیت قرمز هرمزگان
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با استفاده نکردن از ظرف های یک بار مصرف 
از آلودگی محیط زیست جلوگیری کنیم ! واحد آموزش 

سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری بندرعباس

جامعه 4
یکشنبه 25خرداد 1399

22 شوال 1441

سال نوزدهم شماره 3339

گروه گزارش //این روزهــای قرنطینه روزی چند بار 
به بالکن مــی روم تا مردمانی که به طور عادی زندگی 
می کنند و یا مجبور هستند با این شرایط بحرانی باز 
هم بیرون از منزل باشــند را  تماشا کنم. دقیقا کنار 
ساختمان نبش کوچه دو ســطل زباله بزرگ گذاشته 
شده است و  هر ساعتی از شبانه روز نگاه می کنم  پر 

از زباله است.
اما مهم تر از ســطل و زباله های پر، آن کودکانی هستند  که 
همیشه اطراف سطل زباله می چرخند . سعی می کنند درون 
زباله ها مواد بازیافتی و یا اشــیاء قابل استفاده را جدا کنند.

گاهی می بینم تعداد آنان بر ســر یک سطل زباله به ۴ یا 5 
نفر می رســد،گاهی هم بر سر یک شی کوچک با هم دعوا 

می کنند.
با بوجود آمدن شرایط بحرانی و آمدن ویروس کرونا بر تعداد 
کودکانی که بر سر چهار راه پیدا کرده بودند و یا درون سطل 
زباله به دنبال مواد بازیافتی افزوده شده است چرا؟!!!همه گیری 
ویروس کرونــا در همه  جا خودش را به رخ می کشــد؛ از 
مجلس قانون گذاری گرفته تا بازار شــب عید. تنها چیزی 
که تغییری نکرده، زباله گردی کودکان درون سطل های زباله 
است و گل فروشی و شیشه  پاک کنی آنها سر چهارراه ها.نان 
وحفظ جان برای کودکان کار دشوار است. یکی از قشرهای 
بسیار آســیب پذیر و ناتوان در مقابل کرونا، که علاوه بر در 
معرض آسیب بودن خودشان با توجه به مسری بودن شدید 
این بیماری تهدید بزرگی برای جامعه نیز محسوب می شوند، 
کودکان کار و کودکان خیابانی هستند.کودکان کار نه تنها بیکار 
نشده اند که حتی بیشتر از قبل به خیابان ها آمده و بار سنگین 

تامین هزینه های زندگی خانواده را به دوش می کشند.

- ســازمان ملل با صــدور بیانیه ای هشــدار داد به دنبال 
پیامدهــای اقتصادی و اجتماعی بحران شــیوع کرونا برای 
نخستین بار در 2۰ سال گذشته شمار کودکان کار با افزایشی 
جهانی مواجه خواهد شــد و میلیون  ها کودک مجبور به کار 

کردن خواهند شد. 
عواقب مخرب شیوع گسترده کرونا پدیده شوم کودکان کار 
را تشــدید خواهد کرد؛ براساس مطالعات مشترک صندوق 
کودکان ســازمان ملل متحد)یونیسف(  و سازمان بین المللی 
کار، شمار کودکان کار در جهان پس از سال 2۰۰۰ میلادی 
به ۹۴ میلیون تن کاهش یافته است؛ اما این دستاورد به دلیل 
شیوع بیماری همه گیر کووید ۱۹ در معرض خطر قرار گرفته 
است.براساس نتایج این مطالعات که مبتنی بر داده  های بانک 
جهانی است، منحنی فقر شدید در سال میلادی جاری به دلیل 
شیوع ویروس کرونا از ۴۰ میلیون به ۶۰ میلیون تن افزایش 
خواهد یافت. می دانیم که فشار و استرس سیستم ایمنی بدنمان 
را تضعیف می کند و تحقیقات نشــان می دهند که کسانی که 
درآمد پایینی دارند به طور مفرط از سلامت روانیِ اندک رنج 
می برند. برنامه غذایی ضعیف و نامناسب که به طوری جدی 
با فقر در ارتباط اســت عاملی دیگر است.وضعیت سلامت 
عمومی ایــن کودکان که در گروه آســیب پذیری از جامعه 
قرار دارند در حال حاضر به دلیل نا امن بودن محیط زندگی، 
کارشــان و نامناسب بودن وضعیت سلامت در معرض خطر 
جدی قرار گرفته است.کودکان کار و خیابان در معرض ابتلا 
به این بیماری قرار دارند و آنها می توانند به عنوان ناقل، سایر 
اعضای خانــواده را نیز مبتلا کنند و در درجه بعدی، حضور 
بی محافظ آنها در جامعه برای دیگر افراد نیز خطرآفرین است.
کودکان بنا بر دلایل مختلف اعم از ســهل انگاری و جدی 

نگرفتن این بیماری و یا عدم توان مالی و نداشتن دسترسی به 
امکانات پزشکی لازم و در نتیجه پیگیری نکردن مراحل لازم 
برای درمان به راحتی می توانند این ویروس را در خانواده و 
جامعه منتشر کنند. این قربانیان کوچک، در حالیکه روز خود 
را در اماکن عمومی و خیابان ها به شــب می رسانند، نه تنها 
ماسک و دستکش در بساطشان نیست، بلکه اگر برای چند 
دقیقه آنان را  خوب تحت نظر بگیریم متوجه خواهیم شد که 
حتی از راه های پیشگیری از کرونا اطلاعات درستی ندارند و 
به راحتی دست در دهان می کنند یا چشم هایشان را می مالند.

این روزها تعطیلی مدارس نیز بستری برای فعالیت این کودکان 
در خیابان ها فراهم کرده تا آنجا کــه برخی از این کودکان، 
تعطیلی مدارس به علت شیوع ویروس خطرناک کرونا را مشابه 
تعطیلی تابستان تصور می کنند و معتقدند باید کمک خرج خانه 
باشند.زمانی که فقر افزایش می یابد و مدارس تعطیل است و 
دسترسی به خدمات کاهش می یابد ، شمار بیشتری از کودکان 
به سوی کار کردن کشیده می شوند.خانواده های این کودکان 
اغلب کارگران روزمزدی بودند که در این وضعیت بحرانی و 
بیکاری چند ماه بســیاری از افراد ویا از دست دادن کارشان 
باعث شده تا کودکان با توان بیشتری کار کنند.این مطلب را 
هم باید مد نظر قرار بدهیم که کودکان کار و خانواده هایشان 
اگر به ویروس کرونا مبتلا شوند از تعداد این افراد اطلاعات و 
آماری در دسترس نخواهیم داشت. بسیاری از افراد با شباهت 
علائم این ویروس با آنفولانزا ، سرماخوردگی خود را درمان 
مــی کنند و خود و خانواده را قرنطینه نکرده و باز به خیابان 
ها آمده و به اجبار فعالیت و کار خود را ادامه می دهند. پس 
لازم است ستاد فرماندهی مقابله با کرونا به فکر این افراد که 
خود خطر بزرگی برای انتقال ویروس کرونا هستند، باشد و 

با تمرکز سیاســت گذاری ها و برنامه ریزی ها و متمرکز کردن 
امکانات ســخت افزاری و نرم افزاری خود، یک برنامه ریزی 
صحیح  و در نهایت عملکرد جامعی در این زمینه انجام دهد.
مؤسسات غیردولتی و خیریه ها یکی از پتانسیل هایی هستند 
که می توان به آنها برای پیشــگیری از کنترل ویروس کرونا 
تکیه کرد تا به بصورت ملی در سطح کشور بتوان این ویروس 

را مدیریت و کنترل کرد.

قشم، جزیره ی  عجایب هفتگانه ی ایران، 
زیباترین و منحصر به فردترین پدیده های 

طبیعی را در خود جا داده است.
جنگل های حرا یکی از همان عجایب هفتگانه 
اســت که یکی از جاذبه های گردشگری مهم و 
معروف در قشم به شمار می آید .محال است به 
قشم ســفر کرده باشید و به جنگل های حرا سر 
نزده باشید.  این جنگلها در جهان به نام عمومی 
»مانگرو« و به نام علمی »اوسینا مارینا«شناخته 
می شود و در ایران به »جنگلهای حرا« معروف 

است. 
 این جنگلها هدیه مشترک دریا و خشکي است 
و حفاظــت از این جنگلها در همه دنیا به عنوان 
زیستگاههاي با ارزش و حســاس و به ویژه از 
منظر گردشــگري مورد تاکید قرار گرفته است. 
بهترین زمان ســفر به جنگل های حرا در قشم، 
از اواسط پاییز تا اردیبهشت است که در این زمان 
دمای هوای این منطقه مناسب تر است اما سالانه 
در تمام فصول این منطقه مملو است از گردشگران 
و مسافرانی که از جای جای ایران برای تماشا و 
گرفتن عکس از ایــن درختان زیبا و خاص، به 

قشم سفر کرده اند. 

جنگل حرای جزیره قشم بزرگترین جنگل حرا 
دنیا به شــمار می رود و یونســکو، این جنگل 
را در فهرســت ذخائر زیســت محیطی جهان ) 
 MAM&BIOSPHERS (ذخیره گاه زیســتکره
MAB/ BR ( ( ثبت کرده اســت . این منطقه از 
اهمیت خاصی برای ایرانیان و دانشــمندان سایر 
ملتها برخوردار است. در جهان حدود 57 ذخیره 
گاه  و زیستکره جهاني موجود است که ۹ منطقه 
آن در ایران واقع شده است.منطقه حفاظت شده  
حرا که از سال ۱۳5۱ به سبب پیوستگي بیشترین 
مســاحت و تراکم خوب از درختان حرا و نقش 
 مهم اکولوژیکي آن در حیــات وحش منطقه و
 تولید مثل و تکثیر آبزیان و پرندگان از ســوي 
سازمان حفاظت از محیط زیست، منطقه حفاظت 
شده اعلام شد یکي از ذخیره گاه هاي مهم است 
کــه در ۱7 ژانویه ســال ۱۹77 میلادي به طور 

رسمي در شــبکه ذخیره گاه هاي زیستکره در 
برنامه » انسان و کره مسکون« یونسکو ثبت شده 

است.
این جنگل زیستگاه درختانی است که ریشه ی 
آنها در آب است و جز جاذبه گردشگری که دارند 
به دلیل شرایط مناسب، زیســتگاهی امن برای 
پرندگان مهاجر و کم یاب از مناطق گرمســیری 
هستند .درختان این جنگل ها در تمام طول سال 

سبز هستند و طولشان به ۳ تا ۶ متر می رسد. 
حرا، گیاهی از تیره شاه پسند است. دانه آن روی 
درخت مادر می روید و نهال تولید می کند. سپس 
از درخت جدا می شــود و داخل مرداب می افتد. 
جنگل حرا بر دریا و آب شــور قرار دارد و این 
سازش با آب شور و شــرایط نامناسب، از حرا 
یک گیاه استثنایی ساخته است.ویژگی جالب این 
درختان این اســت که در طی میلیون ها ســال، 

سازگاری خوبی با آب شــور پیدا کرده اند و با 
خاصیــت تصفیه ای که در پوســت این درخت 
وجود دارد، بخشی از آب دریا را جذب و نمک 
آن را دفع می کنند، درختان حرا در حقیقت یک 
کارخانه آب شیرین کن طبیعی و خدادادی است 
.با توجه به این توصیفات  باید به شــدت ازآنها 

محافظت شود .
در گذشته محیط های جنگلی مانگرو به عنوان 
سرزمین های خشن و بی فایده در نظر می آمد و 
به شیوه های مختلف تخریب می شد به طوری که 
گسترۀ جهان به میزان ۸۰ درصد از جنگل های 
دریازی به دلیل راه ســازی، دفن غیر بهداشتی 
ضایعات یا استفاده بیش از حد از سرشاخه های 
درختان و قطع یکپارچه آن برای استخراج هیزم و 
تهیه ذغال و ایجاد سیستم های کشت آبی تخریب 

شد و رو به نابودی نهاد.

جنگل های حرا تنها به ایــران اختصاص ندارد 
زیرا در قالب ژئوپارک جزیره قشم ثبت جهانی 
یونسکو شده است اما متأســفانه این زیستگاه 
بااهمیــت در حال حاضر با تهدیدات بســیاری 
مواجه شده است. قطع درختان، آلودگی های ناشی 
از فاضلاب و قاچاق ســوخت، توسعه فزاینده 
صنعت پرورش میگو، صید غیرمجاز، گردشگری 
بدون برنامه ریزی، خشک سالی و ورود موش های 
سیاه از طریق تخلیه آب توازن کشتی ها ازجمله 
تهدیداتی است که این سرمایه جهانی را در کشور 

به مخاطره انداخته است.
تهدید آبزیان

تحقیقات نشان داده است که فعالیت های صنعتی 
در اطراف این جنگل ها موجب بالا رفتن میزان 
اکسیژن محلول در آب می شود و بیماری به نام 
»حباب گاز« رخ می دهد که معمولاً این حباب ها 
پشــت قرنیه ماهی ها قرار می گیرد و اگر مدت 
زیادی در حالت فوق اشباع قرار بگیرند مقدار این 
حباب هــا افزایش می یابد و ماهی ها حتی تعادل 
خود را از دست می دهند و اگرچند ساعت یا چند 
روز در معرض حالت فوق اشــباع قرار بگیرند، 

موجب مرگ آن ها می شود.
از آنجایی که جنگل های حرا در قالب ژئوپارک 
جزیره قشم ثبت جهانی یونسکو شده است تحت 
حفاظت این سازمان قرار دارد و ارزش اقتصادی 
هر هکتار از جنگل های حرا بیش از 7۳ میلیون 
تومان و درآمد سالانه هر هکتار آن بیش از ۱۰ 

میلیون تومان بر آورد شده است.
حرکت شن های روان نیز در مناطق حفاظت شده 
حرا در »تیاب«، »رودگز« و»جاسک« از عوامل 

تخریب زا در جنگل های حرا می باشد.
حفظ و حراست از جنگل های حرا موجب کاهش 
دما، کاهــش طوفان های دریایــی، تعدیل هوا، 
کنترل فرسایش ســاحلی، تثبیت رسوب گذاری، 
وجود پدیده زنده زایی یا شبه زنده زایی نیازهای 
زیستگاهی آبزیان می شــود لذا باید در راستای 

حفظ این جنگل ها کوشید.

 قشم و زیبایی های بی مانندش؛  

سرمایه ای که نیازمند توجه و محافظت است
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هرمزگان همچنان بدون یادمان 
وباغ موزه دفاع مقدس

فرهنگ جهاد وشهادت واز خودگذشتگی باید نهادینه 
شودو نباید از آن غفلت نمود. 

جامعه امروز تشنه فرهنگ ایثار و شهادت وجهادگری است. 
فرهنگی که گاهی بنظر می رسد توسط برخی ها به فراموشی 
ســپرده می شــود و برخی هم می خواهند این فرهنگ به 
فراموشی سپرده شود.فرهنگی که اگر همواره زنده بماند؛ آنگاه 
فرصت طلبان و آشوب طلبان نمی توانند عرض اندام کنند. به 
همین دلیل نیاز است که این فرهنگ در جامعه زنده و پایدار 
بماند. اما متاسفانه برخی ها در جامعه از نام و کلمه شهید نیز 
هراس دارند و  مشاهده کردیم که نام شهدا را در برخی شهرها 
از تابلوی نامگذاری کوچه ها و معابر پاک کردند و این افراد 
مغرض گویا تصور کردند که با پاک کردن کلمه شهید از جلوی 
نام شهید، نام و یاد شــهید از یاد می رود ویا خداوند متعال 
آنها را در زمره شــهدا قرار نمی دهد که این اقدام نابخردانه، 
تامل برانگیز است. بایستی نام و یاد شهدا همانطور که رهبر 
معظم انقلاب تاکید فرموده اند در جامعه جاری وساری بماند.
درحالیکه اســتان هرمزگان یادمان و باغ موزه دفاع مقدس 
وجود ندارد که همواره مورد گلایه اقشار مختلف قرار گرفته 
اســت؛ اما اقدام شهرداری منطقه2بندرعباس در نصب المان 
مقاومت با تندیس شــهیدان رئیسی و دارا قابل تحسین بود 
که البته نیاز به ترمیم این تندیس می باشــد. متاسفانه در این 
بخش کم کاری شده است. می توان دانش آموزان را حداقل با 
شهیدی که مدرسه شان به نام آن شهید نامگذاری شده است و 
یا خیابان و کوچه ای که اگر نام شهید دارد و مدرسه در آنجا 
قرار دارد و شــهدای شاخص استان را به آنها معرفی کرد. از 
طرفی دیماه بندرعباس میزبان کنگره بین المللی ۱5۰۰شهید 
هرمزگان شد که از متولیان مربوطه بایستی قدردانی نمود؛ البته 
انتظار می رفت که احداث باغ موزه دفاع مقدس نیز به عنوان 
یکی از برنامه های این کنگره باشــد. حتی احداث یادمان 
شــهدای ایرباس هم که بیش از یک دهه از وعده احداث  آن 
می گذرد، بی سرانجام مانده است. سال گذشته نیز مدیرعامل 
آب منطقه ای هرمزگان از اجرای پروژه بزرگ گردشــگری 
هدیش در بندرعباس خبرداد که دارای بخش های مختلف 
است که یک بخش به حوزه دفاع مقدس اختصاص دارد و اگر 
موانع اجرای این طرح برطرف شود؛ می توان انتظار داشت که 
این کمبود در استان برطرف شود وزمینه آشنایی بیشتر اقشار 
در استان هرمزگان که در دفاع دریایی، هوایی و زمینی نقش 
آفرینی داشته ایم، فراهم شود که متاسفانه گویا اجرای این طرح 

با موانعی برخوردار است وهنوز وارد فاز اجرا نشده است.

m.mohsen @ gmail.com
           محسن موعود

خیابان ها و جاده ها یکی از عوامل توسعه یافتگی 
جوامع بشری قلمداد می شود به طوری که اگر 
یک شهر دارای خیابان های خوب و سالم باشد 
معلوم می شــود که آن شــهر به سمتی پیش 
می رود که رفاه را برای شــهروندان به ارمغان 
بیاورد و اگر از این نظر در فقر باشــد پیداست 
که آن شهر محروم بوده و توسعه یافتگی در آن 

کم است.
 اما یکی از نکاتی که باعث می شــود که خیابان های 
شهر نظم داشته  باشــد، اجرای صحیح قوانین در آن 
شهر است. اگر در شهری قوانین به درستی اجرا شود 
و شهروندان نیز خود را ملزم به رعایت قوانین بدانند این 
شهر مطلوب است. کلانشهر بندرعباس به دلیل اقتصادی 
بودن، یکی از شهرهای کشور محسوب می شود که در 
آن اقوام مختلــف زندگی می کنند که هر کدام با آداب 
خاصی بزرگ شــده و برای کار و تجارت به این شهر 
آمده اند. به همین دلیل رعایت قوانین در چنین شهری 
سخت تر انجام می شود. همین هجوم جمعیت به کلانشهر 
بندرعباس و افزایش تعداد خودرو در آن باعث شــد 
که مسوولان شهری برای کاهش بار ترافیکی در شهر، 
دســت به تغییراتی در خیابان های آن زده تا ترافیک 
روان شود. از یکطرفه کردن خیابان های اصلی گرفته تا 

حرکت معکوس در برخی خیابان ها انجام شد تا مردم 
راحت تر در این شهر تردد نمایند. اما در این بین برخی 
خیابان های فرعی نیز یکطرفه یا برعکس شدند که در 
ابتدا برای رانندگان مشکلاتی را بوجود آورد اما نصب 
علایم رانندگی باعث شد کم کم این موضوع برطرف شده 
و رانندگان مسیر حرکت خود را بتوانند تشخیص دهند. 
در این شهر اما برخی خیابان ها هستند که وقتی رانندگان 
می خواهنــد در آن تردد کنند نمی دانند که این خیابان 
یکطرفه است یا دوطرفه و حتی گاهی برای حرکت در 
آن دچار سردرگمی می شوند. نمونه آن خیابان مدرس 
شمالی است که اکنون یکی از خیابان های پرتردد شهر 
محسوب می شود چرا که بســیاری از رانندگان که از 
مسیر مرکز شهر می خواهند به بلوار امام حسین)ع( و 
یا بلوار شــهید رجایی بروند از این خیابان که در کنار 
خور گورسوزان )شهناز( قرار دارد عبور می کنند. این 
خیابان در گذشته دوطرفه بوده و خودرو ها به راحتی 
تردد کرده و مشکلی نداشتند. در دو سه سال اخیر در 
ورودی این خیابان از سمت شمال تابلوی ورود ممنوع 
نصب شده تا از ورود خودروها به آن جلوگیری شود 
که بیشتر به دلیل شکل هندسی و فضای سبز ایجاد شده 
در این ورودی این کار انجام شده است ولی در ورودی 

جنوبی آن هیــچ علائم  راهنمایی و رانندگی مبنی بر 
یکطرفه بودن این خیابان نصب نشده است. این امر باعث 
سردرگمی رانندگانی شده که قصد دارند در این خیابان 

تردد کنند و در مواردی باعث تصادف شده است.
 رحیمی یکی از ســاکنان این خیابان می گوید: نصب 
تابلوی ورود ممنوع در ورودی شــمالی باعث شده 
راننــدگان تصور کنند که این خیابان یکطرفه  اســت 
و با ســرعت زیاد از دو لاین حرکت کنند اما اگر این 
خیابان یکطرفه اســت چرا در دیگر نقاط آن علائم 
راهنمایی و رانندگی نصب نشده که نشان دهد که این 
خیابان یکطرفه اســت تا رانندگان از شمال به جنوب 
آن حرکت نکنند. در همه نقاط شهر شاهد هستیم که 
زمانی که می خواهند خیابانی را یکطرفه کنند از مدت ها 
قبــل علائمی را نصب می کنند تا رانندگان کم کم با آن 
آشــنا شوند و بعد یکطرفه بودن آنرا اعلام می کنند اما 
در این خیابان هیچ علامتی مبنی بر یکطرفه بودن نصب 
نکرده اند و رانندگان فقط از جنوب به شمال این خیابان 
و در دو لاین حرکت می کنند و بعضی مواقع دیده شده 
که خودرویی که از شــمال به جنوب در این خیابان 

حرکت کرده با خودروهای روبرو تصادف کرده است. 
داوری یکی دیگر از ساکنان این محله می گوید: عدم 
وجود تابلوهای رانندگی باعث سردرگمی رانندگان شده 
و حتی این خیابان خط  کشــی هم ندارد که رانندگان 
بدانند که وضعیت این خیابان چگونه است. در گذشته 
قرار بود خیابان پانزده خرداد شــمالی که در ســمت 
غرب خور قرار دارد مسیر حرکت خودروها از شمال 
به جنوب شود و خیابان مدرس شمالی نیز برای تردد 
از جنوب به شــمال شود اما الان خیابان پانزده خرداد 
به صورت دوطرفه است اما این خیابان معلوم نیست 
که دوطرفه است یا یکطرفه. سردرگمی رانندگان باعث 

شده مشکلاتی برای آنها بوجود بیاید.
سقایی از دیگر ساکنان این منطقه می گوید: از گذشته 
این خیابان دوطرفه بوده و ورودی شــمالی آن طوری 
بود که خودروها از بلوار جمهوری )کمربندی( راحت 
می توانستند وارد این خیابان شوند اما زمانی که شکل 
هندسی ورودی را تغییر دادند، بعد از پل و در کنار خور 
یک ورودی برای خودروها قرار دادند اما بعد از مدتی 
آنرا بستند و افرادی که می خواستند به خیابان وارد شوند 
از انتهای هندسی که اکنون خروجی خیابان است وارد 
می شــدند که بدلیل خطرناک بودن و تصادف هایی که 

صورت گرفت در این قسمت تابلوی گردش به راست 
ممنوع و بعد از آن ورود ممنوع نصب شــد تا از ورود 
رانندگان به این خیابان از این محل جلوگیری شود. اما 
اگر این خیابان یکطرفه شده چرا مانند دیگر خیابان هایی 
که در شهر بندرعباس یکطرفه شد در آن علائم راهنمایی 
نصب نشده است؟  اگر به دیگر خیابان هایی که در شهر 
یکطرفه شده نگاه کنیم می بینیم که در ورودی مسیری 
که تردد آزاد است تابلوی یکطرفه بودن و تعیین مسیر 
تردد نصب شده است ولی این خیابان این تابلو را ندارد. 
همچنین در خیابان هایی که یکطرفه شده اند در روبروی 
کوچه های آن تابلویی مبنی بر گردش به راست یا چپ 
ممنوع نصب شــده اما در این خیابــان و در روبروی 
کوچه هــای آن هیچ تابلویی نصب نشــده و این امر 
باعث سرگردانی رانندگان نیز شده است.  یکی دیگر از 
ساکنان این محله می گوید: وقتی که از بلوار جمهوری 
می خواهیم به خانه بیاییم باید تمام محله را دور بزنیم تا 
به ورودی این خیابان از سمت جنوب برسیم و به خانه 
برویم اما در گذشته از ورودی شمالی وارد می شدیم و 
به راحتی به خانه می رفتیم اما الان نمی دانیم که آیا این 
خیابان یکطرفه است یا دوطرفه. الان هم برخی رانندگان 
از خیابان 2۰متری شهناز که به این خیابان می رسد وارد 
و از مســیر شمال به جنوب حرکت می کنند که بدلیل 
سرعت بالا و سبقت گرفتن رانندگانی که از جنوب به 
شمال رانندگی می کنند امکان وقوع تصادف بسیار زیاد 
است و حتی اتفاقات بدی نیز برای برخی رانندگان و 
حتی عابران رخ داده است. برای عابران نیز این وضعیت 
خطرناک است زیرا نمی دانند که قرار است از یکطرف 

وسیله نقلیه بیاید یا از هر دوطرف. وجود تعمیرگاه ها 
هم بر مشکلات رانندگان در این مسیر افزوده است به 
طوری که در برخی قسمت های این خیابان می بینیم که 
رانندگان برای اینکه بروند تعمیرگاه خودروی خود را 
دوبل پارک کرده و نصف خیابان را اشــغال کرده اند و 
مشکلاتی را برای رانندگان ایجاد می کنند که اگر این 
خیابان دوطرفه بود، می توانست حوادثی را به بار بیاورد.
 اینها بخشــی از مواردی اســت که دربــاره یکی از 
خیابان هــای بی علائم شــهر وجــود دارد که باعث 
سردرگمی رانندگان شده چرا که نبود علائم راهنمایی 
و رانندگی باعث شده که یکطرفه یا دوطرفه بودن این 
خیابان برای رانندگان مشخص و معلوم نباشد. در کنار 
این خور دو خیابان در شمال و دو خیابان در جنوب 
قرار دارد که سه خیابان آن شامل پانزده خرداد شمالی 
و جنوبی و مدرس جنوبی، رانندگان بصورت دوطرفه 
در آن تردد نمایند و تنها خیابان مدرس شمالی است 
کــه یکطرفه در آن رانندگی می شــود و از این چهار 
خیابان نیز تنها خیابان پانزده خرداد جنوبی اســت که 
دارای خط  کشی است و رانندگان محدوده تردد خود 
را می دانند و سه خیابان دیگر بدون خط  کشی و علائم 
رانندگی است. مسوولان شهری و شورای ترافیک شهر 
بندرعباس فکری به حال این خیابان های بی علامت 

سطح شهر هم بنمایند.

 رانندگان سردرگم در خیابان مدرس شمالی
خیابان های  شهرم بی علائم است

 پیدایش میلیون  ها کودک کار به دنبال پیامدهای بحران کرونا

یادداشت

تاریکی هــا باعث افزایــش ناامنی،   
گویا  و  و... می شود  زورگیری  سرقت، 
برخی از متولیان اســتان هنوز به این 

نتیجه نرسیده اند. 
    بسیاری از کوچه ها ومعابر محلات حاشیه 
ای و بافت های فرسوده شهر وحتی برخی 
از معابر و خیابان های شــهر دچار نقصان 
روشنایی هستند و بنظر می رسد تا دستگاه 
قضایی وارد این بحران خاموشی بخصوص 
در محلات حاشیه ای نشود، مشکل برطرف 
نمی شــود و مردم همچنان از ناامنی هایی 
که بواسطه این تاریکی ها ایجاد شده است، 
گلایه مندند و خواستار روشن شدن مناطقی 
هستند که در تاریکی ناامن می شوند و حتی 
باعث بروز تصادف و یا ســرقت و... شده 
و می شود.گرچه چندســال قبل استاندار 
هرمزگان ضــرب الاجلی را بــرای رفع 
مشکل تاریکی ها به متولیان مربوطه داد، اما 
اقدامی صورت نگرفت و این ضرب الاجل 
موردتوجه مسئولان قرار نگرفت و تاریکی 
ها همچنان ادامه دارد.در سلســله گزارش 
هایی که از محلات منتشر کرده ایم، یکی از 
گلایه های مشترک ساکنان این مناطق این 
بوده است که کوچه های تنگ وتاریک این 
محلات باعث شده است که سارقان، معتادان 
و اراذل و... در این کوچه ها تجمع کرده و 
آنجا را پاتوق می کنند و برخی با ســلاح 
های سرد در این کوچه ها هستند و کسی 
جرات ندارد به آن ها بگوید بالای چشمتان 
ابروســت که مورد حمله قرار می گیرد و 
شکایات و گلایه های شان هم به مسئولان 
بی نتیجه مانده است. اهالی و رهگذران از 
یک طرف مورد هجمه و زورگیری آنها قرار 
می گیرند و از طرفی دیگر معتادان در همین 
 کوچه ها اقدام به استعمال و تزریق می کنند 
سرنگ های آلوده شان را نیز در این کوچه ها 
رها می کنند که در بدن هر رهگذر و کودکی 
ممکن است برود و به بیماری های خطرناک 
مانند هپاتیت، ایدز و... مبتلا شوند. متاسفانه 
علی رغم انتشــار گزارش های زیادی از 

وضعیت کوچه های تاریک و...، اما تاکنون 
هیچگونه اقدام قابل توجهی در این حوزه 
صورت نگرفته است. درصورتیکه روشنایی 
محلات و معابر تامین شود، از بروز بسیاری 
از حوادث، زورگیری ها، ســرقت ها و... 
جلوگیری شده و حتی پرونده های پلیسی 
و قضایی کمتری در این بخش تشکیل می 
شــود که به این حوزه که بخش پیشگیری 
است، بایستی توجه بیشتری شود تا از بروز 
برخی حــوادث در تاریکی ها جلوگیری 
 شــود. برخــی از شــهروندان از تاریکی 
خیابان ها ومعابر در شهرهای مختلف استان 
که منجر بــه تصادفات جرحی و فوتی هم 
شده است، گلایه مندند و بایستی برای رفع 
تاریکی ها و روشن شدن معابر و کوچه ها 
وخیابان هــا و... در مناطق مختلف اقدام 
لازم صــورت گیرد که متاســفانه درحال 
حاضر این عزم در اســتان وجود ندارد و 
گویا امنیت و ســلامت روحی و روانی و 
جسمی شــهروندان برای متولیان مربوطه 
اهمیتی ندارد. درصورتیکه اگر از تاریکی 
ها کاســته شــود، افزایش چنــد برابری 
 امنیت ره آورد آن خواهد بود و شــاید از 
ماموریت های پلیس هم کاسته شود.با توجه 
به اینکه دســتگاه قضایــی دفاع از حقوق 
شهروندان را در برنامه خود قرار داده است 
و اقدام امیدوارکننده ای را هم در حوزه های 
مختلف انجام داده است، انتظار می رود در 
این حوزه نیز واردگود شده تا متولیان رفع 
تاریکی محلات و معابر شهری و روستایی 
در این حوزه اقدام مناســبی داشته باشند 
و روشــنایی محلات و معابــر بطور کامل 
اجرایی شــود وامنیت ارتقاء یابد. وضعیت 
نیســت و شهروندان  فعلی رضایت بخش 
و بخصوص ســاکنان محلات حاشیه ای و 
بافت های فرســوده از این وضعیت گلایه 

مندند.

 چترهای تاریکی همچنان بر سر حاشیه نشینان 
گسترده است

یادداشت
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اجتماعی

مواد  مصرف  متاســفانه   // گزارش  گروه 
مخدر به سمتی کشــیده شده است که 
از هــر ۱۰ نفر مصرف کننده مواد مخدر در 
ایران یک نفر  از آنها زن است، تا۲۰سال 
گذشته مصرف مواد مخدر بیماری مردان 
شناخته می شد و فقط در چند سال اخیر 
به عنوان یک مشــکل جدید در جامعه ی 

زنان مطرح گردیده است.
اما آمارها نشــان می دهد که گرایش دختران 
و زنان نســبت به مصرف مواد مخدر در حال 
افزایش اســت. در محله های حاشــیه نشین 
مصرف مواد توســط زنان بــه یک امر عادی 
تبدیل شده است و زنان در کوچه ها و خرابه 
های قدیمی در کنار مردان مشــغول استعمال 
مواد مخدر هســتند و در بالاشهرها زنان در 
کنار مردان از موادی مانند حشیش، گل، وید، 
ماری جوآنا ، علف یا گل استفاده می کنند و 
بر این باورند اعتیادآور نیست. سالانه حدود 
یک  میلیون و 5۰۰  هزار زن باردار در جامعه 
داریم واز میان حدود 7۰۰۰ کودک معتاد در 
ایران متولد می شود که معادل تولد روزانه 2۰ 

کودک معتاد است.

 ایــن کودکان بی گناه به  واســطه اعتیاد مادر 
در رحم، ناخواســته معتاد متولد می شوند و یا 
اینکه به همراه مادر برای استعمال و یا تزریق 
مواد مخدر به پاتوق ها می روند و با تماشای 
همچین صحنه های دلخراشی کودک اقدام می 
کند که این صحنه ها را به صورت عملی تجربه 

کند و کم کم به اعتیاد رو می آورد.
برخی از دلایل اعتیاد زنان عبارت است:

مسائل اجتماعی، مســائل روانی، آگاهی کم، 
باور اشــتباه نســبت به مصرف مواد مخدر، 
استفاده بیش از حد از مسکن ها و عدم آگاهی 
نســبت به عوارض آن و تغییرات فرهنگی از 
عوامل موثــر در گرایش زنان به مصرف مواد 

مخدر است.
 امــروزه برخی افراد جامعــه بر این موضوع 
متمرکز شــده اند که زنان باید اندام مناســبی 
داشته باشند، از همین رو برخی زنان به سمت 
کشیدن سیگار و مصرف مواد محرک متمایل 
می شــوند. در این میان برخــی دیگر از زنان 
نیز برای تفریح و اوقات فراغتشــان به سمت 
کشیدن قلیان روی می آورند، این درحالیست 

که قلیان به مراتب وابستگی سریع تری نسبت 
به بعضی از مواد مخدر دارد.

 همچنین اســترس و خلق منفی نیز از عوامل 
موثر در اعتیاد اســت. زنانی که از نظر روانی 
دارای خلق منفی و اســترس هستند، بیشتر از 
مردان به سمت مصرف مواد مخدر گرایش پیدا 
می کنند. در این میان وجود تفاوت های ژنتیکی 
بین زنان و مردان نیز باعث می شود، آنها زودتر 
از مردان وابســته به مواد مخدر شوند، اما در 
عین حال مسائل محیطی و اجتماعی نیز بسیار 

مهم تر از مسائل ژنتیکی است.
زنانی که در سن پایین ازدواج می کنند، به ویژه 
اگر ازدواج شان اجباری و با رضایت خودشان 
نباشــد احتمال گرایش به مواد مخدر آنها نیز 

بیشتر است. 
 مصرف مواد مخــدر در بدن زنان به گونه ای 
اثرگذاری دارد که آنها ســریعتر از مردان و با 
مصرف ماده بســیار کمی به آن وابستگی پیدا 
می کنند، البته وابســتگی آنها نیز شــدیدتر از 

وابستگی مردان به مواد مخدر است. 
اعتیاد در زنان مســئله ای است که این روزها 

توجه ویژه ای به آن می شود
اینکه مسئله اعتیاد را جنســیتی کنیم بیهوده 
است و نگاه به اعتیاد باید یکسان و حمایت ها 
برابر باشد. اما به دلیل حساسیت های جسمانی 
و روانی زنان و نقش پررنگ آن ها در خانواده 
و جامعه، مسئله اعتیاد آن ها نیز پیچیده است. 
متأســفانه به دلیل واکنش هــای جامعه، زنان 
اعتیاد خــود را مخفی می کننــد. بنابراین در 
ابتدا ایجــاد یک محیط امن برای درمان آن ها 

ضروری است. 
زنان معتاد نه تنهــا به علت کمبود منابع مالی 
قادر به شروع درمان نیستند، بلکه یک دسته 
سدهای اختصاصی دیگر هم برای آنان وجود 
دارد. این سدها شامل تعداد ناکافی گروههای 
امدادی، خدمات رسانی فعال برای آگاه کردن 
زنان کم انگیزه بــرای ورود به درمان، ترس 
از نتایــج قانونی همانند از دســت دادن حق 
سرپرستی کودک، مشکل رفت وآمد به مراکز 
درمانی و تحت پوشش بیمه ی سلامتی نبودن، 
پیدا نکردن فرد دیگری برای مراقبت از سایر 
افراد وابسته ی خانواده، بدنامی اجتماعی زنان 

مصرف کننده مواد و غیره هستند. 
زنان معتاد، در ابتدا نیــاز به یک فضای امن 
و محرمانه دارنــد تا بتوانند به راحتی و بدون 
قضاوت شــدن، مشــکلات و دردهای خود 
را مطرح کننــد و بتوانند دلیل بــه این نقطه 
رسیدندشــان را بفهمند و برای خروج از آن، 
مشــاوره ترک اعتیــاد و راهنمایی تخصصی 
بخواهند،. توجه داشته باشید که امروزه روش 

های نوینی برای ترک اعتیاد استفاده می شود 
که به زنان کمک می کند با ســهولت بیشتری 
مصرف مواد را کنار بگذارند. با مراجعه به یک 
روانشناس متخصص در حوزه اعتیاد می توانید 

اطلاعات بیشتری در این زمینه کسب کنید.

 زنان هم قدم با مردان به سمت اعتیاد پیش می روند

روابط عمومي با مصرف مرتب گوشت ماهي و میگو خطر ابتلا ءبه بيماری گواتر و آسم كاهش مي يابد
 شیلات هرمزگان 

روز جمعه اخبار ۲۰:۳۰ شبکه ۲ تلویزیون را نگه   
می کردم، اولین خبری که دیدم، دســتور رئیس 
جمهور به وزیر راه وشهرسازی برای رفع مشکل 

گرانی مسکن بود.
 فورا به ذهنم رســید تازه رئیس جمهور خبردار شده 
اند که خانه گران شــده هســت و احتمالا تاکنون از 
این موضوع اطلاعی نداشــتند و نمی دانسته که دیگر 
کمتر کســی می تواند خانه بخــرد وحتی برای رهن 
واجاره هم بسیار مشــکل دارند. متاسفانه این دولت 
هیچگونه برنامه ای را برای تولید مســکن اجرا نکرد 
وحتی مسکن مهر را مزخرف خواندند و وعده دادند 
طرح مسکن اجتماعی را اجرا می کنند وخبری نشد. 
از چندماه گذشــته نیز طرح مسکن ملی را در سال 
پایانی عمر دولت مطرح کرده اند که مردم هم چندانی 
به این وعده شــان امیدی ندارند. حتی دولت در این 
ســال ها قانون اخذ مالیات از خانه های خالی را هم 
اجرا نکرد تا از احتکار مســکن جلوگیری شود. در 
واقع دولت برای خانه دار شدن مردم هیچگونه اقدامی 
نکرده است و شهروندان امیدشان را به خانه دارشدن 
از دســت دادند و بجای دولت، دلالان و سازندگان 
مســکن و بسازبفروش ها افسار قیمت حبابی مسکن 
را در دســت گرفته اند. وقتی که بــه برخی از بنگاه 
هــای املاک برای تهیه گزارش مــی روم،  بعضی از 
آنها با اشــاره به تاثیرات گرانی مســکن و اجاره بها 
برخانواده ها و افزایش اختلافات خانوادگی که گاهی 
منجر به طلاق و جدایی زوجین هم شــده اســت؛ از 
طــلاق هایی پرده برداری می کننــد که مرد خانواده 
بدلیل افزایش سرســام آور اجاره مســکن قادر به 
پرداخت این اجاره ها نبوده و زندگی شــان دچار از 
هم پاشیدگی شــده و این موضوع متاسفانه مورد بی 
توجهی قرار گرفته است که اگر تدبیری اساسی برای 
کاهش قیمت مسکن واجاره بها اندیشیده نشود، طلاق 
ها به دلیل عدم توانایی همســران در پرداخت اجاره 
 بها، افزایش خواهد یافت.گرانی مســکن و افزایش

 حباب گونه اجاره بها باعث شده است از یک طرف 
برخــی از  جوانان در آســتانه ازدواج جرات رفتن 
به خانه بخت را نداشــته باشند واز طرفی هم برخی 
خانواده ها در آســتانه متلاشی شدن کانون سردشده 
خانواده  قرار گرفته اند وبرخی هم به جدایی کشیده 
شــده اســت و افزایش اختلافات را به همراه داشته 
اســت.  متاســفانه این دولت که حاضر نشــد طرح 
مسکن مهر دولت قبلی را ادامه دهد وتمدید کند، هیچ 
طرح جدیدی را در شش سال اخیر اجرا نکرد واین 
موضوع باعث کاهش عرضه و افزایش تقاضا شــده، 
بگونه ای که با افزایش گرانی ها از دو سال گذشته ، 
قیمت خانه و اجاره بها نیز افزایش چندبرابری یافت و 
مردم عادی توانایی خرید مسکن را ندارند و به رهن 
واجاره نشینی پناه آوردند که در این بخش هم بقدری 
اجاره بها افزایش یافت که بسیاری از اقشار سکونت 
بدین نحو هم برایشــان ســخت وطاقت فرساست و 
شنیده می شود که برخی ها در مناطق مختلف به فکر 
چادرنشینی و کانکس نشینی هستند ودر صورتی که 
دولت چاره ای نیندیشــید، وقوع غارنشینی در کوه 
ها نیــز دور از انتظار نخواهد بــود. آنقدر اجاره بها 
در مناطق مختلف کشور واز جمله شهر مهاجرپذیری 
مانند بندرعباس بالا وغیرمتعارف است که سال قبل 
تعداد زیادی از بنگاهداران این شهر وسایر شهرهای 
کشــور به پویش نه به گرانی مســکن و اجاره بهای 
نامتعــارف پرداختند و اعلام کردنــد که واحدهای 
مسکونی با قیمت نامتعارف وگران را معامله نمی کنند 
که این اقدام تحسین برانگیز و خداپسندانه در راستای 
حمایت از مســتاجران، باعث افزایش امید در مردم 
برای صاحبخانه شدن ویا اجاره نشینی با قیمت های 
متعارف شد. اما بدلیل افزایش تقاضا و کاهش عرصه 
واحتکار مســکن  و عدم اقدام دولت، این پویش هم 

بعد از چندماه بی صدا شد. 
ســال گذشــته دولت از اجرای طرح هایی با عناوین 
مختلــف نام برد که مهمتریــن آن احداث ۴۰۰ هزار 
واحدمســکونی در شهرها با مشارکت انبوه سازان از 
طریق واگذاری زمین رایگان اســت که در این بخش 
هم  انبوه سازان عنوان کرده اند که شرایط و تضامین 
دولت در این حوزه بسیار سختگیرانه است و بایستی 
شرایط قراردادها منطقی وبا درنظرگرفتن منافع انبوه 
ســازان باشد تا آنها بتوانند در احداث این واحدهای 
مسکونی مشارکت گسترده ای داشته باشند وسرمایه 
گذاران حوزه مسکن ســرمایه گذاری کنند که بطور 
یقین بدون مشــارکت انبوه ســازان وفعالان ساخت 
وساز در کشــور، دولت به تنهایی قادر نیست حجم 
انبوهی از مسکن را بسازد و مشکلات مردم در حوزه 
مســکن همچنان ادامه خواهد یافت که این طرح هم 
مســکوت ماند. انتظار می رود در بخش مسکن نیز 
مانند حوزه خودرو دســتگاه قضایی وارد شود تا با 
محتکران و دلالان مســکن مقابله کند وبازار مسکن 
را سروســامان دهد تا مردم به خانه دار شدن امیدوار 

شوند.

جمعه های رئیس جمهور؛ 
این بار مسکن 

یادداشت

گروه گزارش // در ایــن روزهای پر از فراز و 
نشــیب، وضعیتی که کل دنیا را درگیر کرده 
است در خواســت همه مردم از مسئولان و 
دولت این اســت که تصمیمات کلیدی برای 
کنترل و کاهش مبتلایان به ویروس کووید ۱9 

در نظر گرفته شود.
 با اعلام وضعیت سفید در استان هرمزگان کاهش 
حساسیت مردم بعد از بازگشایی صنوف و اجرای 
فاصله گذاری اجتماعی هوشمند و پایین بودن آمار 
ابتلا به کرونا در اســتان هرمزگان، یک اطمینان 

کاذب در مردم به وجود آمد. 
در نتیجه، توصیه های بهداشتی به درستی رعایت 
نشــد و قرنطینه ها شکسته شد و زندگی به روال 
عادی بازگشت، بهداشت فردی مانند روزهای اول 
رعایت نمی شــود.اما کمترین کاری که می شود 

برای مهار این ویروس 
رعایــت  داد  انجــام 
اصــول بهداشــتی از 
بخصوص  مردم  سوی 
است. فردی  بهداشت 
عادی  سمت  به  مردم 
رفته اند  کرونا  شــدن 
خطرناک  بســیار  که 
ویروس  خــود  از  تر 
می شود. محســوب 
کرونا  که  شرایطی  در 
در هرمــزگان روز به 
بیشتری  شــدت  روز 
می گیرد و طی دو هفته 
اوضاع در  نیــز  اخیر 

هرمزگان بحرانی و در وضعیت هشدار قرار گرفته 
و هر روز بر شــمار فوتی های ناشی از کرونا نیز 
افزوده می شود اما همچنان شاهد برگزاری مراسم 
عروســی پنهانی در باغ ها و منازل روستایی در 
شهرهای مختلف استان بدلیل بسته بودن تالارهای 

عروسی هستیم.
علی رغم ممنوعیت برگزاری مراســم و تجمعات 
انجام می شــود.  برنامه ها متاســفانه  این  مردمی 
بســیاری از نمونه ها مربوط به موارد حضور در 
تجمعــات و عدم رعایــت فاصله گذاری فیزیکی 

است.

 برگزاری مجالس عروســی غیرقانونی اســت و 
حتــی در چند مورد، صاحب مجلس بازداشــت 
شده اســت. مواردی که در منازل برگزار می شود 
نیز قابل کنترل نیســت. نوع این ویروس به شکلی 
اســت که به تعهد اجتماعی نیاز داریم. مهم ترین 
پروتکل در مورد کرونا، مسئولیت اجتماعی است. 
برگزاری مراسم عروسی و عزا که در منازل برگزار 
می شــد، باعث ابتلای بسیاری از افراد شده است. 
در این  مراسم پروتکل های بهداشتی رعایت نمی 
شود،متاســفانه علیرغم هشدارهای ستاد کشوری 
و اســتانی مبارزه با کرونا، مــردم با تصور اینکه 
بیماری کرونا از بین رفته اســت و یا دیگرخطری 
در تابســتان ندارد، توجه ای به رعایت پروتکل 
های بهداشتی نکرده اند و تردد های غیر ضروری 

بدون ماســک در مکان های شــلوغ داشته اند و 
تجمع هایی همچون برگزاری جشن ها و دورهمی 

ها را از سرگرفته اند.
در اینگونه مراسمات که در آنها هیچ گونه پروتکل 
بهداشتی رعایت نمی شود، ازدحام افراد به گونه ای 
است که احتمال ابتلا به کرونا را شدت می بخشد و 
برگزارکنندگان مجالس نیز معمولا والدین عروس 
و داماد هستند، بر خلاف تمامی هشدارهای دولتی 
و دستگاه های مختلف دســت به برگزاری چنین 
برنامه هایی می زنند و باور ندارند که ممکن اســت 

آغاز زندگی مشترک عزیزان شان موجب گرفتاری 
و یا مرگ دیگر عزیزان شــان شوند! جوانان می 
توانند در این شرایط اقتصادی بد با کمترین هزینه 

زندگی مشترک را شروع کنند.
 برای شروع زندگی مشــترک نباید منتظر پایان 
کرونا باشند. برگزاری مراسمی مانند عروسی دیگر 
مثل قبل نمی شــود ،مگر شدنی است عروسی با 
رعایت پروتکل های بهداشتی دستکش و ماسک 
مخصوصا در منطقه جنوب که عروسی ها حداقل 
5۰۰ میهمان دارند.  تالارهای عروسی جز اولین 
کسب و کارهایی بودند که تعطیل شدند و آخرین 
کسب کارهایی هستند که شروع به کار مجدد می 
کنند .زمانی که تالارهایی عروسی دوباره شروع به 
کار کنند پروتکل های بهداشتی خیلی سختگیرانه 
خواهد بــود و برگزاری اینگونــه مجالس با این 
سختگیری های بهداشتی امکان پذیر نخواهد بود.

بازگشــایی تالار هــا در این شــرایط، می تواند 
پیامد های منفی برای ســلامت مردم داشته باشد، 
گرامی  دامادهای  و  عروس 
بســیاری  شــوق  و  ذوق 
مراســم  برگزاری  بــرای 
عروســی دارند جهیزیه را 
تزیین  را  خانــه  اند  چیده 
برگزاری  بــرای  اند  کرده 
مراسم  آماده هستند.کارت 
که  شعری  با  را  عروســی 
سالها در ذهن داشتند آماده 
کرده اند. جوانان و خانواده 
هــا اندکی صبــر کنند تا 
زنجیره این ویروس متوقف 
شود بدون استرس مراسمی 
کنند که در شان  برگزار  را 
استرس  بدون  و  باشد  آنها 
از مراسم بتوانند لذت ببرند.
والدین عروس و داماد معمولا آدم هایی هســتند 
که پا به ســن گذاشته اند آیا خدایی ناکرده اگر در 
بین مهمانان کسی ناقل باشد و در مراسم عروسی 
شخصی دچار شود و اتفاقی برای آنها بیافتد خود 
را می بخشند؟!!!!! نگذاریم شروع زندگی زوجین 
پایان زندگی شــخص دیگری شود همه دست به 

دست هم دهیم تا این زنجیره را قطع کنیم.

ازدواج به سبک کرونا

  

فضای مجازی مثل همه فضای رسانه ای دیگر دارای نشانه هایی است که 
خیلی وقتها معمولی به نظر می آیند و گاهی هم دیده نمی شوند اما در 
واقع همه این پیدا و پنهان ها هم رفتار ما را شکل می دهد و هم اینکه 

رفتار، باور، احساس و در واقع شخصیت ما را نشان می دهد.
 شخصیت مجازی که امروزه یکی دیگر از جنبه های هویتی و شخصیتی ما است. 
اینکه بخواهیم نام خودمان را همان نام مجازی قرار دهیم یا برای خودمان یک نام 
دیگر بســازیم و از آنچه در جامعه هستیم فاصله بگیریم، همین نشانه را می توان 
در تصویــر یا آیکونی که به عنوان چرخ مجازی خودمان برمی گزینیم هم همین 
جایگاه را دارد. بخواهیم خودمان را نشان دهیم یا یک گل یا یک  تصویراز طبیعت 
را جایگزین خودمان کنیم. تقابل این شــخصیت مجازی با شخصیت درونی و یا 
شخصیت اجتماعی می تواند در همین نشانه ها گفتن ها و حتی نگفتن ها تجلی 
می یابد. اینکه بخواهیم حرفی نزنیم و یک شخصیت ساکنی باشیم که کنش های 
دیگران را تماشا می کنیم و یا بخواهیم از زندگی روزمره خودمان بگوییم همگی 
نشان دهنده ما به طور مستقیم و غیر مستقیم است.  اینکه چه شبکه ارتباطی برمی 
گزینیم و یا چه شبکه ای را دنبال می کنیم، همه اینها هم علائق ما را شکل و هم 
نشان می دهد و در واقع طبقه اجتماعی ما را در زیست مجازی ایجاد می کند. طبقه 
ما همان حلقه روابط، همفکری و علائق هستند. اینگونه است که گاهی می توان 
پرسید که فرد در کدام طبقه مجازی است. از سوی دیگر همین ها نشان می دهد 
که ما چه هدفی از این زیست داریم، آیا به دنبال بازاریابی و معیشت هستیم و یا به 
دنبال سرگرمی و پر کردن وقت فراغت، یا همنشین دنیای شخصی ما و پر کننده گم 
شده های اجتماعی است، به همین میزان هم می تواند محل رصد کردن و پیگیری 
های شخصی ما باشد. هر کدام از شبکه های مجازی قابلیت و تعریفی دارند که ابزار 

و نشانه هایی در اختیار قرار می دهند و این ابزار و نشانه ها رفتار مجازی به وجود 
می آورند. مثلا برخی شبکه ها که محل نمایش تصویر هستند نشان می دهند هر 
کس از عالم چی می بیند و چه چیزی را نشان می دهد. آیا جهان تصویری آنها یک 
البوم شخصی یا آلبوم خانوادگی ست و یا جهان وسیع تری را شامل می شود؟ آیا 
تصویرها محصول خودشان است یا تلاش دارند خودشان را در پس تصویرهای 
دیگری پنهان کنند؟ حتی اینجاست که شخصیت جعلی و یا خودبینی تبلور می یابد.  
همه اینها حاصل دانش، تجربه و فراتر از اینها خلقیات فرد است که گاه در شکل 
ناخودآگاه بر دانش فرد غلبه می یابد و علی رغم جایگاه و دانش فرد از او تصویری 
متمایز می سازد.. یادمان باشد که شخصیت مجازی تنها محصول بودن در فضای 
مجازی نیست بلکه گاه نبودن و در نهایت چگونه بودن همه با هم هویت مجازی 
ما را ساخته و می نمایانند. اینکه درهای حضورمان را ببندیم یا باز بگذاریم، اینکه 
در چه زمان و موقعیتی حضور داشته باشیم و چگونه خود را بنمایانیم همه با هم 
تجربه جدیدی است که ما و زیست جدیدمان را می سازد. این زیست هم مانند همه 
زیست های فرهنگی و اجتماعی دیگر آداب و معانی خاص خود را دارد و باید در 
نظر داشته باشیم که نمی توان آن را همانند رفتار اجتماعی و حضور فیزیکی دانست 
و اگر تمایزها و معانی آن را ندانیم دچار چالش ها و رفتارهایی می شــویم که نه 
قصدش داریم و نه با شخصیت فردی و یا جمعی ما همخوان است. این نشانه ها و 
رفتار مجازی را هم باید آموخت و به جای فرار از آن یا ساده انگاری بر آن مسلط 
شد و گرنه شخصیت ما از سوی همه حاضرینی که وسیع تر است خوانده می شود.         

                                                                رضا دبیری نژاد
                                

 زیست مجازی چگونه ما را نشان می دهد؟
یادداشت

  

کمبود معلم و مدرســه و مدارس فرسوده در استان محروم 
مانده هرمزگان در این ســال ها بارها مطرح شده است؛ اما 

اقدامات لاک پشتی چندان اثرگذار نبوده است. 
  درحالی گفته می شود ۶5۰مدرسه فرسوده در استان هرمزگان وجود 
دارد که هرساله تعداد دیگری بر این مدارس فرسوده افزوده می شود 
وبا روند فعلی بازسازی اینگونه مدارس، عمر نوح می خواهد تا پرونده 
بازسازی ها به پایان برسد. نوسازی مدارس فرسوده نیازمند مشارکت 
دولت و خیرین در سطح استانی و ملی است و بطور حتم با توان فعلی 
استان، بازسازی این مدارس روند کندی را خواهد داشت.برای سرعت 
بخشی به بازسازی مدارس فرسوده خطرآفرین، نیازمند روحیه جهادی 
مانند سردارحاج قاسم سلیمانی هستیم که خستگی ناپذیر برای دفاع 
از محرومین و مظلومین ســرازپا نشناسد و اگر مسئولان و خیرین با 
چنین روحیه ای وارد کارزار احیای مدارس فرســوده شوند؛ می توان 
امیدوار بود در کمترین زمان ممکن این مدارس بازسازی شوند و دانش 
آموزان از سقف های لرزان و دیوارهای فرسوده درامان بمانند؛ وگرنه 
مدفون شدن دانش آموزان در زیر سقف های فرسوده این مدارس دور 

از انتظار نیست.
متاســفانه دانش آموزان هرمزگانی بخصوص در مناطق حاشیه ای و 
محروم روستایی همواره مورد کم مهری قرار می گیرند. گاهی هم می 
شنویم که دانش آموزان بشاگردی در اثرواژگونی سرویس مدرسه شان، 
تسلیم مرگ شده اند و گاهی به دلیل شرایط سخت اقتصادی، بسیاری 
از دانش آموزان بازمانده از تحصیل می شوند و گاهی نیز می شنویم 

که دانش آموزانی در اردوها جان شــان را از دســت می دهند. از آن 
طرف بیشتر دانش آموزان در مدارسی تحصیل می کنند که از بسیاری 
از امکانات و فضای آموزشی مناسب محرومند و حتی کمبود معلم در 
برخی مدارس هم وجود دارد.برای رفع مشکلات آموزشی در استان در 
حوزه های مختلف نیاز است که روحیه جهادی الگوگرفته از شهیدحاج 
قاسم سلیمانی وجود داشته باشد تا با این روحیه، مشکلات این حوزه 
را برطرف کرد تا دانش آموزان محروم هرمزگانی در امنیت کامل ودر 
مدارسی استاندارد و مقاوم وبا داشتن تجهیزات آموزشی مناسب تحصیل 
کنند. متاسفانه علی رغم اینکه هرمزگان قطب اقتصاد کشور می باشد و 
درآمد سرشارش به خزانه کشور واریز می شود؛ اما خود سهم چندانی 
از این درآمد ندارد و به همین دلیل استان با کمبود مدرسه و از طرفی 
دیگر ۶5۰مدرسه غیراستاندارد مواجه است که بایستی عزمی ملی برای 
رفع این بحران در استان وجود داشته باشد تا اشک دانش آموزان مان 
جاری نشود و دانش آموزان مان با خاطری آسوده در محیطی زیبا و 
ایمن درس بخوانند؛ نه اینکه در کانکس، کپر و مدارس فرسوده درس 
بخوانند که بر روحیه و جســم نحیف و ظریف شان نیز اثرات منفی 
بگذارد. برای تحقق این مهم نیاز است دولت، صنایع، خیرین با جدیت 
بیشتری برای رفع این مشکل و ساخت ونوسازی مدارس فرسوده اقدام 
کنند. از آن طرف باید دولت برای رفع کمبود 5هزار معلم هم در استان 

چاره اندیشی کند.

 کمبود معلم و مدرسه تاکی؟ 
یادداشت

m.mohsen @ gmail.com
           محسن موعود

های  نعمت  از  گازیکــی   // گــزارش  گروه 
لطف  وبه  خوشــبختانه  که  است  خدادادی 
خداوند منان در کشــورما بــه وفور یافت 
می شــود و اســتان هرمزگان هــم از این 
نعمت عظیم  شــامل پالایشگاه گاز سرخون 
وهمچنین پالایشگاه گازگورزین و انشعاباتی 

از خط هفتم سراسری برخورداراست.
هرمزگان درطول سالیان گذشــته از نعمت گاز 
کشــی خانگی بهره مند نبــوده و فقط از طریق  
سیلندرها به مشترکین خانگی گاز رسانی صورت 
می گرفــت و این خود باعث بروز مشــکلات 
عدیده ای برای مردم این دیار می شــد. از نبود 
جایگاه های استاندارد توزیع سیلندر گاز گرفته 
تا عدم نظارت بر قیمت های مصوب و در بعضی 
روزها شهروندان از کمبود سیلندر گاز به شدت 

گلایه مند بودند. 
اما در چند سال گذشته پروژه توسعه گازرسانی 
به مشترکین شتاب بیشــتری گرفته و در برخی 
از شهرســتان های اســتان نظیر حاجــی آباد، 
پارســیان، دشتی، بستک، خمیر، قشم، درگهان و 
بندرعبــاس و... هر چند که به صوررت کامل در 
برخی از شــهرهای یاد شده عملیات گازرسانی 
به اتمام نرسیده اســت، اما به صورت فاز به فاز 
از ایــن نعمت برخوردارهســتند و دیگر دغدغه 
و مشــکلاتی که ســیلندر های گاز بر مشترکین 
تحمیــل می کردند را ندارند و بــه راحتی از این 
نعمت خدادادی در حال اســتفاده هســتند. در 
مورد توسعه شبکه گازرسانی در شهر بندرعباس 
با جواد شــهابی پوررئیس اداره گاز شهرســتان 
بندرعباس به گفت و گو نشستیم.جواد شهابی پور 
دراین رابطه اظهار کرد: روند توســعه گازرسانی 
در شــهر بندرعباس با ســرعت در حال انجام 
است و تمام شهر بندرعباس در هشت فازوطبق 
برنامه زمان بندی شده تا سال ۱۴۰2به اتمام می 
رسد. وی در ادامه افزود: در حال حاضر محلات 
گلشهرجنوبی،کوی دماوند، بهشت بندر، داماهی، 
شــهرک نبوت،توحید، طلائیه، سجادیه و آسمان 
و... عملیات گازرســانی به پایان رسیده و فقط 
شهروندان باید برای لوله کشی داخل ساختمان و 
اخذ اشتراک اقدام کنند تا گاز آن ها وصول شود.

رییس اداره گازشهرســتان بندرعبــاس با بیان 

اینکه درمحلاتی که عملیات گازرســانی به اتمام 
رسیده گفت: شهروندان باید برای انجام لوله کشی 
داخل منازل خود به شــرکت های دارای مجوز 
که زیرنظر سازمان نظام مهندسی هستند مراجعه 
کنندو نسبت به لوله کشی داخل منازل خود  اقدام 
کنند و بعد ازپرداخت هزینه انشــعاب به شرکت 

گاز می توانند ازاین نعمت استفاده کنند .
شــهابی پور دررابطه با هزینه لوله کشــی داخل 
منازل و هزینه انشعاب گازاشاره داشت و خاطر 
نشــان کرد: این هزینه ها بستگی به متراژمنازل 
دارد که معمولا هزینه لوله کشی بین دومیلیون و 
5۰۰ تا سه میلیون تومان است و هزینه انشعاب 
گازهم  تا متــراژ ۱2۰مترمربع حدود 2۱2هزار 

تومان است.
وی از رایزنی این شــرکت با برخی از بانک ها 
برای پرداخت تسهیلات به مشترکین برای انجام 
دادن لوله کشــی داخل منازل شهروندان خبرداد 
و گفــت: در صورت نهایی شــدن این موضوع 
در بــاره نحــوه جزییات این تســهیلات اطلاع 
رســانی خواهیم کرد.رییس اداره گاز شهرستان 
بندرعباس با اشــاره به جمعیت ساکن در شهرک 
پیامبر اعظم )ص( و پایان عملیات گازرسانی  به 
این شــهرک، بیان کرد: متاسفانه علی رغم اتمام 
گازرسانی به این شــهرک پرجمعیت فقط تعداد 
اندکی ازســاکنان اقدام به اشتراک گیری کرده اند 
وهنوز تعداد کثیری از این ساکنان برای اشتراک 

گیری اقدامی صورت نداده اند.
شهابی پور در پاســخ به خبرنگار دریا مبنی بر 
اینکه ترمیم و آسفالت کوچه ها و خیابان ها بعد 
از اتمام کارحفاری گازرســانی  بر عهده شرکت 
گاز است یا ارگان دیگر افزود:هرساله تفاهم نامه 
ای در رابطــه با مرمت نوار حفاری با ســازمان 
عمران شــهرداری بندرعبلس منعقد می شود که 
در این تفاهم نامه وظیفه ترمیم و آسفالت کوچه 
هــا و خیابان ها بعد از پایان عملیات حفاری بر 
بندرعباس است  عهده سازمان عمران شهرداری 
اما برخی از شهروندان به اشتباه از شرکت گاز در 

این باره مطالبه می کنند.                      
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یکشنبه 25خرداد 1399

22 شوال 1441

سال نوزدهم شماره 3339

  فرماندار سیریک:
تخصیص ۲1۶ میلیارد اعتبار
 برای توسعه و عمران سیریک

 سرویس شهرستان// احمد جمالدینی بابیان اینکه 2۱۶ میلیارد اعتبار 
برای توسعه و عمران ســیریک تخصیص داده شده، گفت: مهمترین این 
اعتبارات در بخش های حمل و نقل ، کشــاورزی و منابع طبیعی ، منابع 
آب و آب فاضلاب، توسعه و خدمات شهری و روستایی، بهداشت و درمان 
، ورزش ، گردشــگری، آموزش و پرورش و آموزش فنی و حرفه ای و 
مهارت آموزی است .به گزارش خبرنگار دریا؛ احمد جمالدینی فرماندار 
شهرستان سیریک در کمیته برنامه ریزی اظهار کرد: مهمترین این اعتبارات 
در بخش های حمل و نقل ، کشــاورزی و منابع طبیعی ، منابع آب و آب 
فاضلاب، توسعه و خدمات شهری و روستایی، بهداشت و درمان ، ورزش ، 
گردشگری، آموزش و پرورش و آموزش فنی و حرفه ای و مهارت آموزی 
اســت .وی افزود: امیدواریم در سال جهش تولید ضمن تکمیل و توسعه 
طرح ها و پروژه های عمرانی بتوانیم در راســتای طرح های اشتغالزا و 
اشتغال محور که یکی از اولویت های اصلی ما در شهرستان سیریک است 
با همراهی و همکاری همه نهادها و مشارکت بخشی خصوصی گام های 
مثبت و سازنده ای برداریم.جمالدینی یادآور شد: با توجه به ظرفیت ها و 
پتانسل های موجود شهرستان ما اعتقاد داریم این شهرستان نه تنها می تواند 
به قطب  اقتصادی در بخش صادرات و واردات و توسعه صنعت توریسم 
و گردشگری تبدیل شود، ظرفیت های پنهان دیگری برای احیای صنایع 
کوچک و زودبازده اقتصادی برای مردم منطقه و جلوگیری از خروج ارز، 

از کشور داشته باشد.
شهردار رودان خبر داد

تداوم عملیات ضدعفونی اماکن عمومی و پرتردد رودان
 سرویس شهرستان// جعفری گفت: معابر و اماکن عمومی شهر رودان 
در راســتای مقابله با ویروس کرونا و به جهت حفظ سلامت شهروندان 
روزانه ضدعفونی و گندزدائی می شوند.به گزارش خبرنگار دریا؛ احسان 
جعفری شــهردار رودان اظهار کرد: در راستای حفظ سلامت شهروندان 
و در جهت مقابله با ویروس کرونا و به منظور پیشــگیری از شــیوع این 
ویروس خطرناک، شهرداری رودان روزانه اقدام به ضدعفونی کردن معابر 
و اماکن عمومی پر تردد سطح شهر می نماید.شهردار رودان افزود: به دلیل 
شــیوع بیماری کرونا و اعلام وضعیت قرمز در شهرســتان رودان و طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته تمامی معابرعمومی و پرتردد، سطح شهر 
روزانه ضدعفونی می شود.وی ادامه داد: همچنین فضاها و اماکن عمومی 
از جمله پمپ بنزین ها، ســاختمان ها تجاری و مراکز اداری و خدماتی، 
ایستگاه های تاکسی و باکس های زباله در سطح شهر و محلات به صورت 
گسترده توسط همکاران واحد خدمات شهری ضدعفونی می شود و این 
عملیات گسترده ضدعفونی تا عادی شدن وضعیت بهداشت و رفع نگرانی 
مردم عزیز اســتمرار دارد.جعفری خاطر نشان کرد: از مردم رودان انتظار 
می رود با رعایت الزامات بهداشت فردی و پرهیز از حضور غیر ضروری 
در اجتماعات و مکان های عمومی در ریشــه کن کردن هرچه زودتر این 

بیماری همکاری کنند.

خبری

گفت:  هرمزگان  استاندار  شهرستان//  سرویس 
احداث سد و جاده به عنوان زیرساخت های مهم 
برای منطقه ســیرمند به طور جدی پیگیری و 

اجرایی خواهد شد.
 به گزارش خبرنگار دریا، دکتر فریدون همتی در دیدار 
با مردم روستای سیرمند شهرستان حاجی آباد، عنوان 
کرد: منطقه سیرمند از مردمان ولایتمدار و شهید پرور و 

قابلیت ها و استعدادهای بسیاری برخوردار است.
 وی احداث سدهای کوچک را یکی از مهم ترین برنامه ها 
در راستای مهار، حفظ و ذخیره سازی آب در این منطقه 
برشمرد و افزود: با هدف ایجاد اشتغال و توسعه و رونق 

کشاورزی، احداث این سدها در منطقه سیرمند در دستور 
کار و پیگیری قرار دارد.

 اســتاندار هرمزگان افزود: این منطقه از کشاورزی و 
دامپروری  فعالی برخوردار بوده و محصولات متنوعی 
در آن تولید می شــود که نشــان دهنده ظرفیت های 
روستای سیرمند است.  همتی تصریح کرد: احداث دو 
ســد در این منطقه در برنامه قرار دارد که موجب مهار 
و ذخیره ســازی آب و همچنین تقویت سفره های آب 
زیرزمینی می شود. وی گفت: با احداث این سدها آب 
مورد نیاز در حوزه کشاورزی تامین می شود و در کنار 
آن احیای قنات و برق رسانی به چاه های کشاورزی و 

همچنین توسعه آبیاری قطره ای نیز در این منطقه پیگیری 
و اجرایی خواهد شد.

 اســتاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: در راستای کوتاه 
شدن مسیر ارتباطی روستاهای این منطقه نیز کمک های 
لازم را خواهیم داشت تا جاده میانبر در دست احداث 
در منطقه سیرمند، بازگشایی و تکمیل شود. همتی با بیان 
اینکه احداث سد و جاده به عنوان زیرساخت های مهم 
برای منطقه سیرمند به طور جدی پیگیری خواهد شد، 
اظهار داشت: این اقدامات توسط دستگاه های مسئول 
همچون راهداری و آب منطقه ای و با کمک و مشارکت 
بخش سازندگی سپاه امام سجاد)ع( استان اجرا می شوند.

استاندار هرمزگان: 
احداث سد و جاده ، نیاز اصلی  منطقه سیرمندحاجی آباد است 

سرویس شهرستان //مسیرهای تاریخی همواره از مناطق 
متعدد در یک منطقه می گذشــتند و در ورودی شهرها 
ممکن بود از مناطق سر سبز و کشاورزی هم گذر کنند. 

راه خور جناح که از مســیرهای باستانی و تاریخی می باشد. 
از فاصله چند کیلومتر مانده به جناح از ســمت شیبکوه، وارد 
دشت هموار می گردد و این دشت تا دره اتخن امتداد دارد. دره 
اتخن از دره های بزرگ شــهر جناح است که تا حدودی مرز 
بین بافت مسکونی و غیر مسکونی جناح در خیلی از دوره ها 
بوده اســت. این دره از کوه های جناح سرچشمه گرفته و در 
نهایت به رودخانه جناح و مهران می ریزد. در ورودی شــهر 
جناح و خیابان اصلی آن، این دره عمیق می گردد. با گذشتن 
از این دره به سمت جنوب، وارد یک دشت همواره می شویم 
که در حال حاضر در بخش شــرقی مســیر آسفالته باغات و 
زمین هایی با کاربرد کشاورزی و باغداری وجود دارد که افراد 
متعدد خریداری نموده اند. از سوی دیگر بهترین منطقه مکانی 
که گسترش شهر در آن مسیر می تواند صورت گیرد، در همین 
مکان است. از نگاه آب و هوایی هم بسیار خوش آب و هواتر 
از بافت کنونی شهر جناح می باشد. چون نسیم دریا به خشکی 
و خشکی به دریا که از طریق خور جناح در آن منطقه شبانه 
روز می وزد، باعث خنکی هوا به ویژه در تابستان می گردد. از 
سوی دیگر هم می توان به عنوان کمربند سبز از ایجاد و احیای 
باغات در آن مناطق اســتفاده نمود. این نوشتار که با حمایت 
های فرهنگی شــورای اسلامی شهر جناح و شهردار فرهنگ 
دوســت و پر تلاش و فرهیخته این شهر جناب آقای مهندس 
محمد جلالی به رشــته تحریر در می آید در نظر دارد به بهینه 
سازی کاربری های مسیر تاریخی خورجناح از شهر جناح تا 
مسیر کوهستانی بپردازد و نشان دهد که به چه شیوه می توان 
از زمین های اطراف این مســیر تاریخی در جهت زیباسازی 

مسیر و کاربری بهتر استفاده نمود. 
موقعیت شهر جناح به گونه ای است که در دشت وسیعی واقع 
گردیده و این دشــت به وســیله دره های بزرگ از کوه های 
جنوبی جناح در زمان بارندگی، ســیلابی شده و در نهایت به 
رودخانه جناح می ریزند. دو دره بزرگ در شهر کنونی جناح 
وجود دارد که یکی در بخش شــرقی جناح و کنار پاســگاه 
جناح قرار دارد و معروف به دره ایلو هست.) داریوش کارگر، 
مصاحبه، ۱۳۹۹( و دیگری دره اتخن است که در بخش جنوبی 
و غربی جناح قرار داشته و در حال حاضر با توجه به گسترش 
شــهر به سمت غرب تقریبا در وسط شــهر جناح قرار گرفته 
است. مردم شــهر جناح معمولا در گذشته خانه های خود را 
بین این دو دره بزرگ می ســاخته اند. با مشــاهدات میدانی 
صورت گرفته در مســیر خور جناح که در معیت جناب آقای 
داریوش کارگر بوده است. ایشان تمامی باغات ایجاد شده در 
مســیر جاده خور جناح را معرفی نموده و راه های فرعی و 
اصلی که از مسیر خور جناح به شهر کنونی جناح می رسد را 
معرفی نمودند. به نظر می رسد با ایجاد تاسیسات گردشگری 
اعم از هتل، مجتمع های گردشــگری، باغ شــهرها و ایجاد 
مســیرهای مشــخص برای پیاده روی، می توان به این مسیر 
تاریخی زیبندگی خاصی داد. بسیاری از زمین های این مسیر 
در حال حاضر ملک شخصی افراد است و مساحت آن ها هم 

زیاد می باشد. می شود با برنامه ریزی و دادن نقشه مشخص 
 به صاحبان املاک و تشــویق آن هــا، این املاک را تبدیل به 

مجتمع های چند منظوره گردشگری نمود. 
 شــهر جناح از جمله شــهرهای ایران اســت که تا حدودی

 بخش های صنعتی آن در یک راســته خاص قرار گرفته اند. 
سایت برای ایجاد مجتمع های اداری در بخش غربی این شهر 
فراهم گردیده اســت، مجتمع دانشــگاهی آن مشخص است. 
باغ شــهرهای آن در یک راســته خاص قرار گرفته اند و تا 
حدودی با یک طرح شــهری مشخص و در اختیار بودن فضا 
این شــهر از مبلمان شــهری خوبی برخوردار است. به یقین 
می توان گفت با افتتاح مســیر خور جناح زمین های اطراف 
 آن از اهمیت خاصی برخوردار خواهند شــد و رستوران ها
 و فروشــگاه های زنجیره ای خوبی در اطراف آن می توانند 
شکل گیرند. طراحی فضای سبز آن می تواند جذابیت خاصی 
برای راه خور ایجاد نماید. ســرمایه گذاران دیگر شــهرهای 
جنوب ایران و از جمله شهرســتان بستک می توانند در این 
بخش ســرمایه گــذاری نمایند. به یقین می تــوان گفت که 
گردشگرانی که از استان فارس و شهرستان بستک، قصد رفتن 
به جزیره کیش از مســیر خور جناح را دارند، از شهر جناح 
عبور نموده و در مسیر می توانند از رستوران ها، اقامت گاه ها، 
فروشــگاه های شهر جناح استفاده نموده و ثروت وارد جناح 
نمایند. ایجاد هتل و اقامتگاه در مسیر خورجناح از ضروریات 
می باشــد. تردد زیاد وسایل نقلیه، مسافر و گردشگر، نیاز به 
هتل و اقامتگاه های متعدد دارد. بنابراین بخش های از زمین 
های مسیر خور جناح در ورودی شهر جناح می تواند به هتل 
اختصاص پیدا کند. بخشی از کمربندی شهر جناح که ماشین 
های سنگین که قصد رفتن به استان فارس و بوشهر را دارند، 
می تواند از مسیر خور جناح به طور مستقیم به بلوار مرحوم 
فاروق عباســی در بخش غربی جناح متصل گردد. بنابراین 
بخشــی از زمین های اطراف مســیر خور جناح در راستای 

بزرگراه سازی و غیره قرار خواهند گرفت. 
ایجاد مســیرهای پیاده روی در اطراف مســیر خورجناح  از 
دره اتخــن تا چهار کیلومتر بعــد از آن می تواند بر کاربردی 
بودن مناطق اطراف مســیر بیفزاید. هوای مطبوع که در بیشتر 
فصل های ســال و حتی در فصل تابستان با توجه به فرابار و 
فروبار دریا در مسیر خور جناح وجود دارد، می تواند فضای 
مفرحی را برای پیاده روی در آن محدود ایجاد نماید. در این 
ارتباط نگارنده خود به عینه مســاعد بودن هوا را در مردادماه 
حس کرده و حتی در زیر ســایه بانی که توسط جناب آقای 
حاج منصور عباسی خیر بزرگوار شهر جناح و جنوب ایران بر 
مجموعه کشف شده در تنب پرگان نصب گردیده، توقف داشته 
و دیده که در ظهرهای مردادماه که از گرمترین ماه های ســال 
در جنوب ایران است، باد خنکی از تنگ خورجناح می وزد که 
در صورت در سایه بودن رهگذر هیچ احساس گرمایی ندارد. 
در شــب های تابستان هم خانه هایی که در مسیر خورجناح 
در شهر جناح قرار داشــتند و الان هم قرار دارند در صورت 
داشتن بادگیر و ساباط مشکل زیادی با گرمای هوا نداشتند. از 
سوی دیگر مسیر خور جناح در تمام بخش های آن یک مسیر 
توریستی و گردشگری نیز می باشد. علاوه بر زمین هایی که 

در دشــت جناح و مسیر ورودی راه خور تا رسیدن به منطقه 
کوهســتانی وجود دارد، زمین هایی نیز در بخش شیبکوه در 
قســمت پایانی راه خور وجود دارند که به همان نسبت دارای 
اهمیت می باشــند. در آن مسیر نیز که در منطقه شیبکوه قرار 

دارد، می شود تاسیسات گردشگری و غیره تاسیس نمود.
 وجود جاذبه های طبیعی در مسیر کوهستانی راه خور جناح، 
نگاه هر گردشــگری را به خود جلب می نماید. رویای مردم 
مناطق پســکرانه ای خلیج فارس و از جمله منطقه بستک و 
شــهر جناح این اســت که با کمترین فاصله به خلیج فارس 
متصــل گردند و این رویا با احــداث کامل راه خور به تحقق 
خواهد پیوست. زمین های اطراف مسیر خور جناح حتی می 
توانند برای اســتفاده سکونتگاهی باشد و به صورت خانه باغ 
های متعدد از این زمین ها اســتفاده گردد، تا هم بافت سبز و 
جذاب اطراف مسیر رعایت گردد و هم مکانی برای سکونت 
در اطراف مسیر فراهم شود. یا حتی می توان با ایجاد باغات 
نخل در اطراف این مسیر به زیبندگی آن کمک نمود. تصویری 
از ســبزه و کوه نگاه هر گردشگری را به سوی خود جلب می 
نماید.  در حال حاضر تمامی زمین های مسیر خور جناح از 
دره اتخن تا گردنه ها کوهستانی این مسیر، ملک شخصی افراد 
متعدد اســت و در گذشته برخی از مالکان آن ها در این زمین 
ها کشــاورزی نموده و جو و گندم به صورت دیم می کاشتند. 
اما با ایجاد زمزمه های احیا راه خور، اهمیت و قیمت آن زمین 
ها افزایش پیدا کــرده و در حال حاضر با قیمت بالاتری می 

تواند خرید و فروش گردد.  
  بنابرایــن تغییر کاربری زمین ها و همــگام کردن این تغییر 
کاربری جهت زیباسازی و ایجاد کمربند سبز در مسیر راه خور 
جناح می بایســت با یک برنامه ریزی خاصی صورت گیرد. 
اگر تمامی این مالکان بتوانند به شــیوه خاصی از زمین های 
خود در راستای طرح های مطرح شده در ارتباط با چکونگی 

استفاده از فضای اطراف مســیر در راستای زیبندگی مبلمان 
شهری جناح اســتفاده نمایند، می توان یک الگو سازی برای 
سایر مســیرهای تاریخی نمود. در این زمینه شهرداری شهر 
جنــاح هم می تواند در تغییر کاربری ها موثر بوده و با هدف 
مشترک در راســتای زیبندگی مبلمان شهری جناح این تغییر 

کاربری ها صورت گیرد. 
البته راه خور جناح یک هیئت امنــاء نیز دارد که تصمیمات 
این هیات امنا می تواند بســیاری از زمینه ها کارآیی داشــته 
باشد. همکاری تمام دســتگاه های ذیربط اعم از وزارت راه 
و شهرسازی، شــهرداری جناح، بخشداری جناح، فرمانداری 
بستک، هیات امناء راه خور، مالکین زمین ها و غیره می تواند 
در ایجاد کمربند ســبز و زیباسازی هماهنگ این مسیر تاثیر 
وافری داشته باشد. با مشاهدات میدانی صورت گرفته به خوبی 
مشــخص گردید که بسیاری از زمین اطراف مسیر بکر بوده و 
فعلا در کنار مسیر، ساخت و سازی صورت نگرفته است. اما 
در فاصله دورتر باغات و خانه باغ های زیادی ایجاد شــده و 
مورد استفاده قرار گرفته اند. در این خانه باغ ها بیشتر درختانی 
نظیر نخل، کنار و درختان محلی دیگر کاشــته شده و معمولا 
به عنوان باغ های خانوادگی استفاده می گردند. نخلستان های 
قدیمی هم با فاصله مشــخص و کمی دورتر در اطراف مسیر 
کنونی خور جناح قرار دارند و امید هســت با اتمام کار مسیر 
خور جناح و تدابیر اندیشیده شده در ارتباط با کمربند سبز و 
احیای باغات بتوان گام های بیشــتری در زیباسازی فضای 
اطراف این مسیر تاریخی برداشت و به مسایل گردشگری این 

محور مواصلاتی نیز توجه ویژه داشت.    

راه خور جناح و  ایجاد کمربند سبز اطراف آن

                                                           M.hassannia1354 gMail.coM@
 دکتر محمد حسن نیا/ دریا

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

ظروف شیشه ای در طبیعت زیر تابش آفتاب باعث بروز آتش سوزی است

روابط عمومی 
اداره کل منابع 

طبیعی وآبخیزداری 
هرمزگان

طرح : سراجی 

                              آگهی ابلاغ اخطاریه ماده ۱۰۱ 
بدینوسیله به عبداله تقوی نام پدر :غلامحسین تاریخ تولد :1352 شماره ملی:6599844278 شماره شناسنامه:109 به نشانی :بندرعباس سه راه سازمان کوچه مهریار5 
ساختمان ربیعی طبقه سوم واحد 5 در خصوص پرونده اجرایی کلاسه9000026 ابلاغ می گردد در خصوص پرونده اجرایی کلاسه 9000026 له اقتصاد نوین علیه 
عبداله تقوی و رضا عالیان با توجه به اینکه در گزارش کارشناس مورخ91/3/30 ارزش پارکینگ اختصاصی فرعی:1934 از پلاک اصلی 106 در بخش :یک بندرعباس 
مورد وثیقه سند رهنی شماره 4004 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 40 شهر بندرعباس استان هرمزگان از قلم افتاده و پس از جری تشریفات قانونی منجر به  
صدور سند مالکیت به نام بانک اقتصاد نوین گردیده لذا حسب اعلام برنده مزایده و پاسخ استعلام اداره ثبت متبوعه در خصوص وجود پارکینگ  اختصاصی طبق 
گزارش مورخ98/7/17 کارشناس رسمی دادگستری به مبلغ 200/000/000ریال ارزیابی گردیده لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض میباشید اعتراض کتبی 
خود را ظرف مدت  پنج روز از تاریخ انتشار این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر به مبلغ1/50/000 ریال به دفتر این اجراتسلیم نمایید 
ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد یافاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد و ارزیابی قطعی  خواهد بود ضمنا در صورت 

قطعیت ارزیابی پارکینگ فوق به برنده مزایده در قبال طلب بستانکار انتقال اجرایی خواهد شد مخاطب موظف است جهت ثبت نام و دریافت حساب کاربری اقدام نماید . 99/139 م الف 
    رئیس اداره اجرای اسناد رسمی بندرعباس مریم چمنی

  آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه نوبت دوم شرکت تعاونی
 مسکن کارگری رحمت گستر قشم  

بدینوسیله از کلیه اعضا شرکت تعاونی دعوت میشود در جلسه ای که راس ساعت 10 روز شنبه مورخ 1399/4/7در محل کانون شهید ذاکری قشم 
تشکیل می گردد حضور بهم رسانند. اعضایی که به هر دلیل نمی توانند در مجمع حضور یابند می توانند به شخص دیگر ی وکالت دهند برای تایید 

وکالت می بایست عضو به همراه نماینده تام الاختیار خود حداکثر تا خ 1399/4/5 روز پنجشنبه به دفتر تعاونی مراجعه نمایند
بدیهی است وکالت نامه های عادی  بدون تایید شرکت فاقد اعتبار است مطابق ماده 19آیین نامه نحوه تشکیل مجامع عمومی تعداد آرا وکالتی هر 
عضو حداکثر 3 رای و هر شخص غیر عضو تنها 1 رای خواهد بودضمنا هر عضو می تواند وکالت 3نفر از اعضا را بگیرد و هر غیر عضو هم وکالت1 نفر 
در اینصورت می بایست عضو بهمراه وکیل به دفتر تعاونی مراجعه و رسید دریافت نمایند دستور جلسه :1(انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هییت 

مدیره شرکت تعاونی2( انتخاب بازرسان اصلی و علی البدل شرکت تعاونی .                                                        تاریخ انتشار :1399/3/25

شرکت تعاونی مسکن کارگری رحمت گستر قشم رییس هیات مدیره

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان
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04:18:01  اذان صبح
 05:50:01
 12:45:58
 19:40:4۷ 
 19:58:26

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:31:54  اذان صبح
 06:10:3۷
 13:16:25
 20:21:04

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:33:05  اذان صبح
 06:0۷:42
 13:0۷:41
 20:06:33
 20:24:35

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

: 03:50:53  اذان صبح
 05:26:21
 12:2۷:36
 19:2۷:43

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:23:29  اذان صبح
 05:59:13 :
 13:00:51
 20:01:21
 20:19:34 :

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:02:38  اذان صبح
 05:39:26
 12:42:33
 19:44:33
 20:02:55

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب 

04:22:48  اذان صبح
 06:00:2۷ :
 13:04:46
 20:0۷:58
 20:26:2۷

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:06:25  اذان صبح
 05:46:18
 12:53:34
 19:59:43
 20:18:31

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب 20:39:43  اذان مغرب  اذان مغرب

طالع بینی

 19:45:53

 فروردین :  
هیچ اشــکال ندارد که به تخیلتان اجازه دهید 
آزادانه پرواز کند، به شــرط آن که اگر دیگران 
طبق انتظاراتی که شــما از آنهــا دارید رفتار 
نکردند از آنها دلخور نشوید. نباید فکر کنید که بی آن که حتی 
چیزی به زبان بیاورید دیگران موظف هستند از دل و جان برای 
رسیدن شما به رویاهایتان تلاش کنند. . امروز ایده هایی انقلابی 
در سر دارید و خودتان عمیقا به آنها معتقد هستید و تمام تلاشتان 
را برای شناساندن و مورد توجه قرار گرفتن آنها خواهید کرد. به 
این که چه کارهایی باید انجام شود که خانواده خود را به آسایش 

و آرامش برسانید پی خواهید برد. 
اردیبهشت :  

امروز به نظرتان می رســد که وقتی با دیگران 
در مورد نیازهایتان حرف می زنید آنها حتی 
صدایتان را نمی شنوند. شاید این رفتار آنها را تا 
حدود زیادی تحمل کنید، ولی اگر کسی بخواهد 
شما را در نیمه راه رها کند عصبانی شده و واکنش نشان خواهید 
داد و یــا خودتان را کنار کشــیده و در انزوا فرو خواهید رفت. 
رفتارها و واکنش های دیگران را به خودتان نگیرید و احساسات 
آسیب دیده خود را التیام دهید و به یاد داشته باشید که دیگران 

مسئول احساسات شما نیستند.
خرداد : 

امروز شما مدام در حال حرف زدن هستید، ولی 
این همه حرفی که مــی زنید در واقع پرده ای 
برای مخفی کردن احساساتتان هستند. کسی که 
دوســت دارید آنقدری که شما انتظار دارید با 
شــما حرف نمی زند و همین ممکن است باعث شود نسبت به 
عشــق او شــک کنید. ولی خودتان و هراسی که از ترک شدن 
دارید بیش از هر کس دیگری مسئول این ترس ها و تردیدهایتان 

هستید. 
 تیر :

امروز رابطه تان با کســی که دوست دارید بیش 
از آن که فیزیکی باشد روحی و عاطفی است. به 
جای این که در ذهنتان خیال رابطه ای ایده آل در آینده را در سر 
بپرورانید در نظر بگیرید که کارهایی که اکنون می کنید چه نقشی 
روی رشد رابطه و آینده تان می توانند بگذرانند. شما در فکرتان 
خودتان را برای تغییری بزرگ دارید آماده می کنید، از رفتن به 
شــهری دیگر گرفته تا اعلام عشقی ناگهانی و یا تغییر شغلتان، 
هر کاری ممکن است بکنید، اما یادتان باشد در این کار جانب 

احتیاط را رعایت کنید.
مرداد :    

گاهی در روابط اجتماعی حفظ حد و مرزها 
کار بســیار ســختی می تواند باشد، ولی اگر 
می خواهید چــه در منزل و چه در محل کار 
روابطتان بــه خوبی پیش بروند باید این حدود را رعایت کنید. 
شــما دارید احساسات تازه ای را تجربه می کنید که نمی دانید 
چقدر از آنها را باید با دیگران به اشتراک گذاشته و چقدر را برای 

خودتان نگه دارید. 
  شهریور :

شما دارید ویژگی هایی که خودتان دارید و آنها 
را نمی پسندید به دوستان نزدیک یا همکاران و 
اطرافیانتان نسبت می دهید. در حال حاضر بهتر 
است به احساسات خود اعتماد نکنید زیرا ممکن است شما را به 
راه اشتباهی راهنمایی کنند. به جای این کار احساسات خود را 
با دیگران به اشتراک گذاشته و به بازخوردی که از آنها دریافت 

می کنید گوش کنید. 
مهر : 

با وجود این که امروز شــما هیچ تلاشی برای 
مخفی کردن احساسات خود نمی کنید، دیگران 
نمی توانند احساسات واقعیتان را درک کنند. 
خوشــبختانه شما می توانید به وضوح در مورد آنچه در ذهن و 
قلبتان می گذرد صحبت کنید ولی ماهیت خواسته ها و نیازهایتان 
به گونه ای اســت که دیگران نمی توانند آنها را درک کرده و با 

شما همراه شوند.
آبان : 

در حال حاضر احساســات شــما نوسانات 
بسیاری دارند و پیدا کردن جایی مطمئن برای 
به زبان آوردن آنها آسان نیست. با وجود این که 
دوستان مورد اعتمادتان حاضر به شنیدن داستان جدیدتان هستند 

شما نمی خواهید با گفته هایتان برای آنها دردسر درست کنید. 
 آذر :

شما آماده اید تا فاصله ای که بین شما و کسی 
که دوست دارید را از بین ببرید، ولی رابطه شما 
با گذشــته پیوند خورده است. با وجود این که 
نگران هستید مبادا زیاده روی در بیان احساساتتان در دیگران 
اثراتی منفی ایجاد کند، ولی امروز برعکس آنچه فکر می کنید 
اگر احساسات خود را به طور کامل به طرف مقابلتان انتقال ندهید 
به مشــکل برخواهید خورد، پس هر چه در قلبتان می گذرد را 

به زبان بیاورید.
 دی :

امروز در محل کارتان بازخورد بســیار مثبتی 
از همکارانتان دریافت خواهید کرد که شما را 
شگفت زده می کند. نه این که فکر کنید لیاقت 
این توجه را ندارید، فقط کمی برایتان غیر منتظره است. با این همه 
به دلیل اتفاقاتی که در گذشته افتاده اند و اثرات آنها هنوز هم روی 
شما باقی مانده است نیاز شما به تأیید و تحسین به این راحتی 

برطرف نخواهد شد.
  بهمن :

با وجود این که شما برای دست یابی به نتایجی 
فوق العاده انگیزه بسیار زیادی در خود احساس 
می کنید، این که بتوانید تا آخر راه را ادامه دهید 
حتمی نیست. بخشی از مشکل شما این است که نمی توانید بین 
تمایل به دست یابی به رضایت شخصی و خوشگذرانی و دنبال 
کردن مسیر موفقیت در حرفه ای که انتخاب کرده اید تعادل برقرار 

کنید.
اسفند :  

گاهی اوقات با وجود این که قلبا می خواهید 
کسی به شما نزدیک باشــد او را از خودتان 
می رانید. امروز آنقدر سعی در مخفی کردن و 
محافظت از احساساتتان دارید که حاضر هستید به غیر از آنها در 
مورد هر چیز دیگری حرف بزنید. شما امیدوار هستید دیگران 
متوجه حصاری که به دور قلبتان کشــیده اید نشوند، ولی کافی 
است یک نفر سوالی در رابطه با احساستان از شما بپرسد تا سفره 

دلتان را باز کنید. 

 امیرحســین حائری زاده سرویس استان ها 
//امام جمعه یزد با اشاره به ضرورت تبعیت 

از دستورات مقام معظم رهبری گفت: ایجاد 
زمینه لازم برای تحقق شعار سال مهمترین 
رسالت نمایندگان مجلس در شورای اسلامی 

است. 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ آیت الله»محمدرضا 
ناصری یــزدی« در خطبه های این هفته ۲۳ 
خردادماه نماز جمعه یزد که بعد از ۱۵هفته 
تعطیلی اقامه شد، با اشاره به نقش نمایندگان 

مجلس در توسعه و پیشرفت بیش از پیش 
کشور، اظهار کرد: مجلس باید با تمام توان 
شــرایط لازم برای تحقق شعار امسال که از 
سوی مقام معظم رهبری به نام »جهش تولید« 

نامگذاری شده است را ایجاد کند.
وی با اشاره به ضرورت احساس مسئولیت 
در قبال یکدیگر در جامعه اســلامی، افزود: 
تبعیت بی چون و چــرا از ولایت فقیه تنها 

راه توسعه و پیشرفت کشور در امور مختلف 
است.

امام جمعه یزد با اشــاره به توطئه های شوم 
استکبار جهانی علیه انسجام و وحدت درونی 
جامعه اســلامی، گفت: نمایندگان مردم در 
مجلس شورای اسلامی نباید خود را درگیر 
حزب بازی و مناظره های سیاسی بی فایده 

کنند.

ناصری یزدی احســاس مسئولیت در قبال 
ارزش هــای انقلاب و پاســداری از خون 
شهدا را مهمترین رسالت نمایندگان مجلس 
و مسئولان نظام دانســت و بیان کرد: مردم 
همیشه پای کار بوده و امروز نوبت مسئولان 
است که با تدبیر و اندیشه درست مشکلات 

مختلف را برای مردم آسان کنند.
نماینده ولی فقیه در استان یزد با بیان این که 

امام خمینی)ره( با تشکیل حکومت اسلامی 
ایران جریانی عظیــم در جهان براه انداخته 
و خار چشم مســتکبران شد، تصریح کرد: 
پاسداری از ارزش ها و دستاوردهای انقلاب 
اسلامی یکی از مسائل حائز اهمیت و کلیدی 

در پایداری انقلاب است.
این مسئول در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به ضرورت ســاماندهی دوچرخه 
سواری بانوان در سطح شهر یزد، تأکید کرد: 
مسئولان و دست اندرکاران اجرایی باید هرچه 
سریعتر نســبت به راه اندازی و تأمین مکان 
مناسب برای اســتفاده و دوچرخه سواری 

والدین اقدام کنند. 

امیرحســین حائری زاده سرویس اســتان ها //معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی یزد از پلمب ۲ کلینیک 

درمانی غیرمجاز در شهر یزد خبر داد . 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ دکتر محمود نوری شــادکام گفت: 
این ۲ کلینیک، بدون مجوز و داشتن مدرک علمی و تخصصی، 
 اقدام بــه تبلیغ در فضای مجــازی می کردند.بــه گفته وی

 کلینیک های مورد اشاره با این روش اقدام به جلب مشتری 
و درمــان میکردند که با ایجاد عارضه در بعضی از مراجعین، 
منجر به شکایت آنها شد.وی اظهار داشت: بعد از ایجاد عارضه 
در تعدادی از مراجعین و شکایت آنها، بازرسین دانشگاه علوم 
پزشــکی وارد عمل شده و با حکم قضایی و همکاری پلیس 
امنیت، کلینیک های یاد شده را پلمب و پرونده برای رسیدگی 
قضایی به دادسرا ارجاع شد.دکتر نوری شادکام با بیان اینکه در 
سال گذشته ۱۵ کلینیک مشابه که بصورت غیر قانونی فعالیت 
می کردند پلمپ شــدند، تاکید کرد: برخورد با کلینیک های 
درمانی بدون مجوز در استان همچنان ادامه خواهد داشت.وی 
افزود: بیشتر متخلفین در حوزه های دندانپزشکی، پوست و مو، 
زیبایی، جراحی و طب سنتی اقدام به جلب مشتری و اقدامات 
درمانی بدون مجوز می کنند.دکتر نوری شادکام به مردم یادآور 
شد: هنگام مراجعه به مطب ها و کلینیک ها از داشتن مجوز و 
پروانه رسمی مرکز درمانی و افراد شاغل در آن مطمئن شوند 
و هرگز به افــراد فاقد تخصص و مجوز اعتماد نکنند.به گفته 
وی حوزه درمان دانشگاه هر روز شاهد مراجعه افرادی است 
که در اثر مداخلات درمانی این افراد سودجو دچار عوارض 
جبران ناپذیری شده اند.این مسوول به متخلفان و سودجویانی 
که با ســوء استفاده از سادگی مراجعه کنندگان، اقدام به ایجاد 
کلینیک های غیرمجاز و غیرقانونی می کنند هشدار داد برخورد 
با این متخلفین تا ریشــه کنی کامل این مشکل در استان ادامه 

خواهد داشت.

 2 کلینیک درمانی غیرمجاز در یزد
 پلمب شد

آرزو توکلی سرویس استان ها // معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
رفسنجان گفت: علت اصلی کمبود انسولین های قلمی تحریم هاست.

به گزارش خبرنگار دریا ، رضاعلی  سلطانخواه اظهار داشت: در خصوص 
انسولین های قلمی که در حال حاضر با کمبود آن مواجه هستیم، علت اصلی 
آن بحث تحریم هاســت و آن چه به این مساله شدت بخشیده جهان گیری 
ویروس کروناســت که در پی آن لغو پروازهــا، موجب تاخیر ورود اقلام 
دارویی خریداری شــده توســط ســازمان غذا و دارو به کشور و کاهش 

موجودی انسولین کشور شد.
معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشــکی رفســنجان عنوان کرد: با 
راهکاریی که ســازمان غذا  و دارو اندیشیده و اعتباری که اختصاص داده 

شده است، به تدریج انسولین های قلمی وارد کشور خواهد شد و در کشور 
نیز توانمندی داخلی برای تولید به کار گرفته شده است.

وی با بیان اینکه کمبود انسولین قلمی فقط مربوط به رفسنجان نیست و در 
سطح کشور با آن مواجه هســتیم، ادامه داد: ممکن است بعضی از بیماران 
دیابتی از پزشک معالج خود بخواهند که بیشتر از نیاز برای آنها تجویز شود 
که این موضوع موجب می شود گروهی بیشتر از نیاز و مصرف خود انسولین 
داشــته و گروهی حتی به اندازه نیاز خود انسولین نداشته باشند که از مردم 
و پزشکان می خواهیم از چنین تقاضایی پرهیز کنند.سلطانخواه تصریح کرد: 
در خصوص بیماران دیابتی الزامی در مصرف انســولین قلمی نیست و این 

نوع انســولین به دلیل سهولت در استفاده، مورد استقبال بیشتری قرار گرفته 
است و بیماران می توانند با تجویز پزشک معالج خود از انسولین های داخلی 
استفاده کنند تا در مواقعی مثل وضعیت فعلی که با کمبود مواجه می شویم در 

خصوص کنترل بیماری خود دچار مشکل نشوند.
وی اضافه کرد: داروخانه ها برای خرید انســولین قلمی باید یک ماه پیش 
از تحویل، انسولین ها را به صورت نقدی خریداری کنند و سازمان های بیمه 
با فاصله۶ تا ۸ ماهه مطالبات داروخانه ها را پرداخت می کنند که این سبب 
می شود بعضی از داروخانه ها استقبالی برای دریافت و عرضه انسولین قلمی 
نداشته باشند اما در هر صورت اداره غذا دارو رفسنجان سهمیه اختصاص 
یافته به شهرستان را دریافت و در اختیار داروخانه ها قرار می دهد.سلطانخواه 
تأکید کرد: از مردم می خواهیم هنگام مراجعه به داروخانه ها فاصله گذاری و 

استفاده از ماسک را رعایت و از ازدحام در داروخانه پرهیز کنند.

تحریم ها عامل اصلی کمبود انسولین قلمی در کشور

نمایندگی روزنامه دریا در اهواز 
 سیلاوی- خیابان نادری ، خیابان سیروس غربی بین خیابان 

سعدی و خیابان مسلم ساختمان نور 
 شماره تماس : 06132212156

حسن سیلاوی سرویس استان ها // سخنگوی ستاد 
مدیریت کرونا در خوزســتان گفــت: ظرفیت تمام 
بیمارستان ها به ســمت پذیرش بیماران کرونا رفته 
است و شاید بسیاری از بیماران دیگر، آن گونه که باید 
و شاید خدمات نمی گیرند یا می ترسند به بیمارستان 

مراجعه کنند.
به گزارش خبرنگار دریا ؛ رضا نجاتی در خصوص 
توقف اعلام آمار اســتانی موارد ابتلا به کرونا اظهار 
کرد: این تصمیم از سوی وزارت بهداشت برای همه 
استان ها بوده است اما شرایط خوزستان با استان های 
دیگر متفاوت است و باید خوزستان متمایز از دیگر 

استان ها در نظر گرفته می شد.
 وی افزود: ســخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد 

که خوزســتان قرمز است و باید متناسب با وضعیت 
آن تصمیم گیری شود. آمار هم بیس کار و هشداری 
برای مردم اســت؛ ارائه آمار یکی از هشدارها برای 
مردم است و همین مساله، باعث رعایت مردم شده 

است.
نجاتی بیــان کرد: زمانی که آمار شهرســتانی ارائه 
می شــود، فرماندار و یا مســئول منطقه متناسب با 
آمارها ظرفیت خود را افزایــش می دهد اما اکنون 

گفته شده که استان ها آمار را اعلام نکنند.
سخنگوی ســتاد مدیریت کرونا در خوزستان گفت: 
آمار بــالای ابتلا به کرونا در خوزســتان به دلایل 
افزایش بیماری و همچنین عدم رعایت پروتکل های 
بهداشتی است که در این زمینه باید تصمیم جدی تری 

گرفته شود.
وی با اشــاره به موارد بالای ابتلا و فوت ناشی از 
برای  تصمیم گیری  در خصــوص  کروناویــروس، 
اعمــال محدودیت ها، گفت: بســتن راه ها و اعمال 
محدودیت هــا می تواند به کاهــش آمار و عدم این 
اقدام می تواند به افزایش آمار کمک کند. واقعیت این 
است که این بیماری ناشناخته است و هنوز واکسن 
یا دارویی برای آن نداریم و ندانسته های ما در مورد 
آن زیاد اســت و مشخص نیست این بیماری تا چه 
زمانی ادامه یابد بنابراین باید زندگی مسالمت آمیزی 
با این بیماری داشته باشیم و علاوه بر کار و تلاش، 

پروتکل های بهداشتی رعایت شود.
نجاتــی گفــت: شــرایط خــوب نیســت؛ رفتار 

اجتماعی مــان باید تغییر کنــد. در حال حاضر اکثر 
بهداشتی را رعایت کرده اند  مردم، دستورالعمل های 
و بخشی از مردم رعایت نمی کنند. تعدادی محکوم به 
رعایت و در خانه ماندن شده اند اما تعدادی بی محابا 
سلامتی خود و دیگران را به خطر می اندازند. به خطر 
انداختن سلامت دیگران جرم است و باید تکلیف این 

تعداد کم، روشن شود.
وی که شب گذشته در یک برنامه تلویزیونی صحبت 
می کرد، تصریــح کرد: ظرفیت تمام بیمارســتان ها 
به ســمت پذیرش بیماران کرونا رفته است و شاید 
بســیاری از بیماران دیگر، آن گونه که باید و شاید 
خدمات نمی گیرند یا می ترسند به بیمارستان مراجعه 
کنند.سخنگوی ســتاد مدیریت کرونا در خوزستان 
افزود: باید تکلیف افرادی که پروتکل های بهداشتی 
را رعایت نمی کنند، مشخص شود. بارها گفته ایم اگر 
۹۹ درصد مردم رعایت کنند اما یک درصد رعایت 

نکنند، کارها بدون فایده خواهد بود.

ستاد مدیریت کرونا  در خوزستان:  
ظرفیت تمام بیمارستان ها به سمت پذیرش بیماران کرونا رفته است

طرح : سهرابی 

حسن سیلاوی سرویس استان ها //استاندار 
خوزستان گفت:ســد بالارود به عنوان یکی 
از طرح های مهم خوزســتان به صورت جدی 

پیگیری می شود. 
به گــزارش  خبرنگار دریا ،غلامرضا شــریعتی 
اســتاندار خوزســتان در جمــع خبرنــگاران 
گفت:تمهیدات برای تقویت منابع آب استان و ایجاد 

رضایتمندی بیشتر مردمی فراهم می شود.

وی افزود:سد بالارود به عنوان یکی از طرح های 
مهم خوزستان به صورت جدی پیگیری می شود.

شریعتی گفت:حمایت از سرمایه گذاری به عنوان 
راهکار مهم ایجاد اشتغال ، از اندیمشک به عنوان 

یک شهرستان موفق در این خصوص یاد کرد.
وی گفت:۱۸ هزارمیلیارد ریال در شــهرک های 
صنعتی اندیمشک ســرمایه گذاری شده است که 

فرصت های شغلی مناسبی در این راستا ایجاد شد.
استاندار خوزســتان گفت:موانع پیش روی این 
صنایع پیگیری می شــود ضمن اینکه برای رفع 
مشــکلات حوزه دســتگاههای خدماتی تلاش 

مضاعف خواهد شد.
رییس شــورای تامیین خوزستان گفت:چاه های 
شهرهای حسینیه و بیدروبه وارد مدار می شوند و 
۳۲ کیلومتر آب چم گلک اصلاح شده و مابقی آن 
نیز برای پایداری آب این منطقه اصلاح خواهد شد.
وی گفت:برای تامین آب اندیمشک یک چاه حفر 
شده و بزودی تجهیز می شود و یک چاه دیگر هم 

حفر خواهد شد.

استاندار خوزستان: 
  منابع تامین آب خوزستان تقویت می شود

غوغا و رکورد شــکنی کرونا در هرمزگان ادامه دارد و این ویروس 
منحوس همچنان در این استان می تازد و قربانی زیادی گرفته است. 
وضعیت اســتان هرمزگان اکنون در شــرایط قرمز قرار داد اما 
همچنان همــه چیز آزاد و بدون محدودیت در حال اجراســت 
و تنهــا به فاصله گذاری اجتماعی و رعایت کردن مردم بســنده 
شده اســت. برخی از مردم برای پیشگیری از ابتلا به این بیماری 
موارد بهداشــتی را رعایت می کنند اما بعضی دیگر انگار که این 
ویروس از بین رفته و همه چیز به حالت عادی بازگشته و بدون 
رعایت پروتکل های بهداشــتی در شهر تردد می کنند. بسیاری از 
مردم فکر می کردند با فرا رســیدن فصل گرمــا، این ویروس از 
بین می رود اما اکنون که دمای هوا در استان به بیش از ۴۰درجه 
سانتی گراد هم رسید دیدیم که نه تنها در استان های جنوبی که هوا 
گرم است این آمار کاهش پیدا نکرد بلکه با افزایش سرسام آوری 
این ویروس در حال همه گیری است. در خوزستان زمانی که آمار 
رو به افزایش بود محدودیت ها بازگشت و حتی برخی شهرها نیز 
قرنطینه شدند اما در هرمزگان هنوز چنین اتفاقی رخ نداده است. از 
22خرداد ماه نیز اعلام آمار استانی مبتلایان به کووید۱۹ متوقف 
شــد و تنها به ارائه آمار کلی در کشــور بسنده شده است اما این 
موضوع باعث نگرانی بیشــتر مردم شــده و آیا عدم اعلام آمار 
استانی باعث کاهش تعداد مبتلایان می شود؟ هر چه هست فعلا 
وضعیت استان هرمزگان در رنگ قرمز جا خوش کرده و هر روز 
تعداد زیادی از مردم استان به این ویروس آلوده می شوند و تعداد 
فوت شــدگان نیز در حال افزایش است و شاهد هستیم که مردم 
هرمزگان در حال قربانی شدن هستند. تخت های بیمارستانی که 

به کووید۱۹ اختصاص داده شــده بود همه پر شدند و مسوولان 
دانشــگاه علوم پزشکی استان مجبور شــدند که تعداد تخت ها و 
بخش های را افزایش دهند اما با این وضعیت که وجود دارد این 
تخت های تازه اختصاص داده شــده نیز به زودی پر خواهند شد. 
استان هرمزگان که استانی اقتصادی برای کشور محسوب می شود 
از نظر زیرساخت های بهداشــت و درمانی در فقر به سر می برد 
و حتی در گذشته شــاهد بودیم که بسیاری از مردم برای انجام 
کارهای درمانی خود به اســتان های همجوار می رفتند و اکنون 
که کرونا در کشــور جولان می دهد، این وضعیت بهداشتی اکنون 
پاســخگوی نیاز استان نیســت و کادر درمانی استان نیز بعد از 

گذشت بیش از سه ماه حضور کرونا در استان خسته شده است.
 اکنون حال هرمزگان، این پایتخت اقتصادی ایران خوش نیست و 
نیاز به درمان فوری دارد و اگر هر چه سریعتر به حال او رسیدگی 
نشود ممکن اســت اتفاقات ناخوشایندی رخ دهد که دیگر قابل 
جبران نباشــد. اســتاندار و نمایندگان و دیگر مسوولان استان 
هرمزگان هر چه ســریعتر باید چاره ای اساسی برای جلوگیری 
از افزایش تعداد بیماران اســتان بیاندیشــند چرا که ترس، مردم 
استان را فرا گرفته و این می تواند باعث آسیب بیشتر شود. مردم 
از مسوولان می خواهند اقدامات فوری انجام دهند تا آرامش به 

جامعه برگردد.

 هرمزگان نیازمند اقدامات فوری ضدکرونایی است
یادداشت
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 گروه گــزارش // در شــرایطی کــه میزان 
خانه های فرســوده در حال افزایش اســت، 
افزایش  برای  دارد دفاتر تسهیلگری  ضرورت 
 مشــارکت ســاکنان محلات حاشــیه ای و 
بافت های فرســوده در نوســازی بافت های 
فرسوده به خط شوند ومیزان مشارکت بیشتری 

در این حوزه داشته باشند. 
  تحقق نوســازی و بهســازی بافت های فرسوده 
مستلزم حضور ومشــارکت مردم و ارتباط مستمر 
و مستقیم با ســاکنان در کلیه مراحل برنامه ریزی، 
 تهیه طــرح واجرا می باشــد. این مهــم را بنظر 
می رســد دفاتر تسهیلگری می توانند محقق کنند؛ 
زیرا آنها حلقه اتصال و ارتباطی متولیان توســعه 
شهری و ســاکنان محلی می باشند. به همین دلیل 

در هفته های اخیر نیــز فرماندار بندرعباس بارها 
تاکید کرده اســت که دفاتر تسهیلگری بایستی در 
این بخش نقش آفرینی کنند و نیروهای شهرداری 
 در این دفاتر برای تشکیل پرونده های اخذ پروانه 
ساخت وساز و نوسازی املاک فرسوده واخذ سند 
املاک ساکنان محلات حاشیه ای و بافت های فرسوده 
مستقر شوند. تسهیل گري در حقیقت آسان ساختن و 
سرعت بخشیدن به فرایند یا اتفاقي است که عموما 
 از راه فعالیت ها و یا ساز وکارهاي اجتماعي انجام 
 مــي شــود. از ایــن رو، چنــدي اســت که در 
 بافت هاي فرسوده و حاشیه ای دفاتري با عنوان دفاتر 
 تســهیل گري ایجاد شــده اندکه عمــده ترین و 
 اصلي ترین وظیفه آنها برقراري ارتباط با ســاکنان 
بافت هاي فرسوده، معرفي مشوق ها، تسهیلات و 
معافیت هاي موجود و حل مشکلات احتمالي آنها 
در زمینه هاي نوسازي بناها و تجمیع ساختمان ها 
است. البته این دفاتر در حوزه های دیگر هم فعال 
 هستند که اگر بتوانند اعتماد ساکنان را جلب کنند؛ 
می توانند در رفع مشــکلات محلات و ســاکنان 
این مناطق اثرگذار باشــند. این دفاتر می توانند با 
بسترسازي، اعتماد ســازي و توانمندسازی، زمینه 
را براي مشــارکت مردم در نوسازي بافت فرسوده 
را فراهم کنند. در حوزه نوسازي بافت مسکوني تا 
قبل از تشکیل دفاتر، خدمات نوسازي و فرایندکار 
بصورت کاملا خود جــوش و بدون برنامه مدون، 
با کارایي و بازده پایین و طولاني شــدن زمان آن 

انجام مي شــده است. با تشــکیل این دفتر ضمن 
 حذف بروکراســي اداري، توانســته اند شــکاف 
 بیــن مدیریــت کلان و مــردم را پر نمــوده و با 
تسهیل گري و اطلاع رساني، موفقیت خوبي در زمینه 
 نوسازي بافت فرســوده محدوده مورد نظر بدست 

می آید . 
  دفاتر تسهیلگری، ساکنان محلات را برای 

نوسازی املاک شان  ترغیب کنند
   فرمانــدار بندرعباس گفت: دفاتر تســهیلگری 
 محلات بایســتی ســاکنان بافت های فرسوده و 
حاشــیه ای شهربندرعباس را تشــویق و ترغیب 
 کننــد بــرای اخــذ پروانــه و نوســازی املاک 
فرســوده شــان اقدام کنند. عزیزاله کنــاری در 
بندرعباس  بررســی مشــکلات محلات  جلسه 
افزود: ســاکنان این مناطق می توانند با اخذ پروانه 
ساختمانی و تســهیلات بانکی نسبت به بازسازی 
 واحدهای فرســوده شــان اقدام نمایند و ســند 
املاک شان را هم دریافت کنند. کناری اظهار داشت: 
البته به املاکی که در مسیر اصلاحات قرار ندارند و 
نیاز به تعمیر وبازسازی هم ندارند، سند صادر می 
شــود. وی البته از شهرداری و ثبت اسناد خواست 
نســبت به صدور پروانه ساخت وســاز و صدور 
ســند املاک در بافت های حاشــیه ای و فرسوده 
بندرعباس شــتاب دهند. فرمانــدار بندرعباس با 
بیان اینکه بایســتی بررسی مســائل و مشکلات 
بافت فرســوده شــهر بندرعباس در اولویت قرار 
گیرد؛ گفت: دفاتر تســهیلگری در سطح محلات و 
بافت های فرسوده بایدساکنان را برای اخذ پروانه 
ســاختمانی و سند مالکیت تشویق و ترغیب کنند. 
کناری صدور پروانه و بازگشــایی معابر و صدور 
ســند در این مناطق را در عمران وآبادانی محلات 
بســیار اثرگذار خواند. به گفته فرمانداربندرعباس، 
 معاونت اجتماعی ســپاه نیز قرار است در اجرای 
طرح های مختلف در محلات نقش آفرینی کند که از 
این حوزه نیز قدردانی می شود.  فرماندار بندرعباس 
 اظهار داشــت: بافت فرسوده شــهر بندرعباس از
 اولویت های ویژه ما است که باید وقت بیشتری برای 
برطرف نمودن مسائل و مشکلات آن بگذاریم و با 
کمک به  شهرداری و دستگاههای متولی باعث توسعه 
و آبادانی این محلات شویم. وی در ادامه گفت: دفاتر 
تسهیلگری در ســطح محلات، مردم را تشویق و 
ترغیب کنند تا برای اخذ پروانه ساختمانی اقدام و با 
دریافت تسهیلات نوسازی، ساخت و ساز وبازسازی 

منازل فرسوده خود را شروع کنند و آنهایی که نیاز به 
ساخت و تعمیرات ندارند، برای اصلاح موقعیت منزل 
خود اقدام تا امورات مربوط به صدور سند منازل آنها 
انجام شود و اداره ثبت اسناد و شهرداری همکاری 

لازم را در این زمینه داشــته باشــند.نماینده عالی 
دولت در شهرســتان بیان داشت: دفاتر تسهیلگری 
روند دریافت پروانه ســاختمانی و سند مالکیت را 
پیگیری تا هر چه زودتر انجام شود و انتظار داریم 
در نیمه اول ســال تعداد زیادی از پروانه ها صادر 

شده و از نیمه دوم سال جاری نیز عملیات ساخت 
و ساز در محلات شروع شود.فرماندار بندرعباس 
گفت: دفاتر تسهیلگری در سطح محلات بررسی کنند 
هر نقطه، مسیر یا معبری که شــرایط لازم را دارد، 
باسرعت امورات مربوط به بازگشایی آن انجام شود.
 به گفته وی با توجه به اهمیت رفع مشکلات محلات 
حاشــیه ای و بافت های فرسوده، جلسات هفتگی 
 رفع مشــکلات این مناطق بصورت مستمر برگزار 
می شود وبایستی تمامی دستگاه های اجرایی برای 

رفع مشکلات ساکنان این مناطق اقدام کنند. 
  بازوان دستگاه های اجرایی

   در حقیقت دفاتر تسهیلگری بازوان دستگاه های 
اجرایی هستند که مسئولان بایستی از این ظرفیت 
برای شناسایی و رفع مشکلات بافت های فرسوده 
و محلات حاشیه ای و سکونتگاه های غیررسمی 
استفاده کنند و از طرفی دیگر دفاتر تسهیلگری نیز 
بایســتی در محلات اعتمادسازی کنند ومشارکت 
ساکنان را در طرح های عمرانی، فرهنگی، اجتماعی 
و... جلب کنند و با معتمدین محلات و ساکنان ارتباط 
بیشتری داشته باشند وبه گونه ای عمل کنند که امین 
مردم ومسئولان شوند و برای رفع چالش های این 
 مناطق اقدام کنند.متاســفانه محلات حاشیه ای و
  بافــت های فرســوده با مشــکلات مختلفی در 

حوزه های متفاوت مواجه هستند وساکنان از شرایط 
موجود بسیار گلایه مندند و خدمات رسانی مناسبی 
در این مناطق بخوبی صورت نمی گیرد که بخشی 
از آن بدلیل بافت خاص این محلات است ودر گام 
نخست بایستی به بازگشایی معابر و بازسازی املاک 
فرسوده و صدور سند در این مناطق توجه ویژه ای 
داشت که در همین راستا هم فرمانداری بندرعباس 
بطور مرتب جلسات هفتگی برای بررسی مشکلات 
محلات را اجرایی کرده است و از دفاتر تسهیلگری 
نیز خواسته است زمینه جلب مشارکت ساکنان را 
برای بازسازی املاک فرسوده با تسهیلات بانکی، 
انجام اصلاحات موردنیاز و بازگشایی معابر را فراهم 
نمایند که بطور حتم با بازگشایی معابر و بازسازی 
املاک فرسوده و صدور اسناد مالکیت در این مناطق، 
میزان خدمات رســانی در این محلات نیز افزایش 
می یابد و می طلبد ساکنان نیز از این فرصت برای 
بازسازی املاک وباز گشایی معابر ودریافت خدمات 
 مناسب و رفع بخشی از مشکلات محلات مشارکت 

گسترده ای داشته باشند.
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 در میان روزنامه های منطقه ای کشور

باید ایجاد نشاط، مشارکت، کارآمدی، اعتمادسازی، امید آفرینی و اثربخشی فعالیت در فضای عمومی محلات سرلوحه کار دفاتر تسهیلگری قرار گیرد

ضرورت تسریع دربازگشایی معابرمحلات حاشیه ای بندرعباس

افزایش نوسازی بافت های فرسوده با کلید دفاتر تسهیلگری

مصاحبه اختصاصی // در هفته های اخیر که بطور مرتب 
جلســات هفتگی در فرمانداری بندرعباس با موضوع 
محلات برگزار می شــود؛ همزمان دفاتر تســهیلگری 
تعدادی از محلات این شــهر نیز در این جلسات حضور 
دارند ومقام عالی دولت در شهرســتان بر اســتفاده از 
ظرفیت این دفاتر در رفع چالش ها و مشکلات محلات 
حاشیه ای و بافت های فرسوده تاکید دارد. جهت آشنایی 
بیشتر با این دفتر و اقدامات شان در حوزه های مختلف، 
در سلسله گزارش هایی با مدیران این دفاتر و اهمیت و 
جایگاه دفاتر تسهیلگری خواهیم پرداخت.  در این شماره 
روزنامه با »عماد کمالی« مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه 
محلی اسلام آباد و گل کنی بندرعباس مصاحبه ای  انجام 

دادیم . 
دریا: به عنوان نخستین سئوال، هدف اصلی راه اندازی 
دفاتر تسهیلگری چیست و از چه زمانی این دفاتر و دفتر 
تسهیلگری اســلام آباد و گل کنی بندرعباس  تاسیس 

شده است؟ 
   در راســتای عملیاتی کردن دســتور مقام معظم رهبری در 
 نشست رصد آســیب های اجتماعی به وزارت کشور مبنی بر 
راه اندازی دفاتر تسهیل گری در سطح محلات کم برخوردار 
کشور در اواخر سال ۱۳۹۶ کار راه اندازی بیش از ۱2۰ دفتر 
در 22 اســتان کشــور کلید خورد و یکی از این دفاتر دفتر 
تسهیلگری اسلام آباد و گل کنی بندرعباس می باشد. توسعه 
کاربری در سطح محلات کم برخوردار، کاهش، کنترل و برنامه 
ریزی برای رفع آســیب های اجتماعی به همراه توانمندسازی 
ساکنین محلات به ویژه اقشار آسیب پذیر از مهم ترین اهدافی 
است که راه اندازی دفاتر تسهیل گری در محلات کم برخوردار 
بر عهده دارند. دفتر تسهیلگری و توسعه محلی اسلام آباد و گل 
کنی در ســال ۱۳۹۶ مطابق با قرارداد امضاء شده بین وزارت 
کشور به کارفرمایی استانداری هرمزگان و دفتر تسهیلگری به 
عنوان یکی از شــش دفتر فعال در شــهر بندرعباس آغاز به 
کار کرده اســت. از نظر مشخصات کالبدی محله اسلام آباد با 
۱2۹ هکتار و گل کنی با 2۹ هکتار در غرب شهر بندرعباس 
واقع شــده است. در سال ۱۳۹7 محلات اسلام آباد و گل کنی 
بیش از ۱۱ هزار و 2۸5 نفر جمعیت را بر اساس تمام شماره 
صورت گرفته در دفتر تسهیلگری به خود اختصاص داده اند 
که در این بین سهم مردان 577۹ نفر و زنان 55۰۶ نفر تشکیل 
شده اســت که بیش از ۳ هزار و 25 خانوار در این دو محله 

زندگی می کنند .
دریا: چه اقداماتی در حوزه های مختلف در محلات تحت 

پوشش انجام شده است ؟
    با توجه به اینکه در هر دفتر تســهیلگری 5 کارشــناس 
متخصص در حوزه های مــددکاری و اجتماعی، اقتصادی، 
شهرســازی و حقوقی حضور دارند؛ اقدامات انجام شده تمام 
این بخش ها را پوشش می دهد. از جمله اقدامات شاخصی 
که در محلات اســلام آباد و گل کنــی در حوزه مددکاری و 
اجتماعی انجام شــده است، می توان به اقدامات آموزشی در 
حوزه پیشگیری از اعتیاد، توانمند سازی زنان سرپرست خانوار 
، مهارت های زندگی، فرزند پروری و تاب آوری اشاره نمود 

که در این دوره ها با توجه به مستندات موجود در دفتر بیش 
از 7۰۰ نفر از ســاکنین محله از ایــن کارگاه ها بهره لازم را 
برده اند.در حوزه شهرسازی نیز اقداماتی همچون اصلاح شبکه 
فاضلاب در برخی از معابر ، اصلاح و انجام عملیات لکه گیری 
آسفالت با کمک شهرداری بندرعباس مانند معبر فخار ۹/۴ ، 
نامگذاری کوچه های خیابان اصلی محله اسلام آباد با نصب 
بیش از ۳۸ تابلو و طرح، اصلاح شــبکه توزیع برق شامل ۸ 
کیلومتر کابل گذاری و تعویض بیش از ۱2۰ تیر برق و نصب 
بیش از 2۳5 لامپ با مشارکت شرکت توزیع برق بندرعباس از 
اقدامات کالبدی آن بوده است. در حوزه اقتصادی نیز برگزاری 
دوره های آموزشی با مشارکت فنی و حرفه ای نظیر دوره های 
آموزش خیاطی، پرورش گل های آپارتمانی، پرورش قارچ و 
آرایشــگری را برای بیش از 2۰۰ نفر از اهالی محل می توان 
تحولی در حوزه آموزش توانمندسازی اشتغال ساکنین برشمرد. 
همچنین در حوزه حقوقی تشکیل تیم ریش سفیدان برای حل 
اختلافات حقوقی در سطح محله با مشارکت معتمدین محله، 
مشاوره حقوقی برای بیش از ۸۴ نفر از ساکنین محله ، شناسایی 
۳۸ نقطه ناامن و تاریک در محله و همکاری در رفع مشکلات 
مالکیت اراضی ســاکنین برای اخذ سند مالکیت از اقدامات 
کارشناسان این دفتر تسهیلگری بوده است. جذب بیش از 25 
همیار محلی در 5 حوزه کارشناســی که دارای تخصص های 
مرتبط با مسائل محله می باشــند نیز امری موفقیت آمیز در 

پیشبرد حل مشکلات با مشارکت ساکنین محله است. از دیگر 
اقدامات شاخص دفتر تسهیلگری محله اسلام آباد بهبودی از 
اعتیاد برای 2۳ نفر از از ساکنان محله در قالب طرح یاریگران 
زندگی بوده است. همچنین تشکیل تیم مدیریت بحران هلال 
احمر که حاصــل توافق نامه فی ما بین دفتر و جمعیت هلال 
احمر شهرستان بندرعباس می باشد از دیگر اقدامات ویژه این 
دفتر می باشــد. از جمله فعالیت های تیم مدیریت بحران در 
محله اسلام آباد می توان به اقدامات تیم در ایام کرونا نظیر تولید 
محافظ صورت ، روپوش محافظ کادر درمان و همچنین تولید 
ماسک اشاره نمود. در کنار تولیدات انجام شده این تیم استفاده 
از ظرفیت فضای مجازی برای آگاه ســازی ساکنین محله نیز 
اتفاق افتاده است که حاصل این اعتماد متقابل بین ساکنین و 
اعضای تیم به دفتر تسهیلگری ثبت شدن تیم مدیریت بحران 
محله در پایگاه ملی خادم سازمان جمعیت هلال احمر کشور 
در ایام کرونا بوده اســت. همچنین ایجاد اشتغال برای ۱۱ نفر 
از ساکنین محله، راه اندازی کارگاه پخت شیرینی و قنادی در 
حوزه اشتغال خانگی توسط کارشناس اقتصادی نیز از اقدامات 
اقتصادی دفتر به  شمار می آید.تشکیل پایگاه داده جی آی اس 
و اس پــی اس اس برای تمامی خانوارهای محله و همچنین 
ایجاد بانک اطلاعات ســاکنین فاقد سند مالکیت و شناسایی 
۴۶7 خانوار فاقد ســند مالکیت توسط کارشناس حقوقی به 
عنوان یک مطالبه در حوزه اســناد مالکیت است که می تواند 

امری قابل پیگیری در دستگاه های استان برای حل بزرگترین 
آسیب این محله باشد.

دریا: بیشترین مشکلات محلات و ســاکنان را در چه 
حوزه هایی می بینید؟

   دفتر تسهیلگری و توسعه محلی به منظور شناسایی مشکلات 
چندین نشست با جامعه محلی برگزار نموده است که حاصل 
این نشست ها تهیه گزارش تخصصی تحت عنوان مسئله یابی 
مشــارکتی است. حاصل این نشست در محلات اسلام  آباد و 
گل کنی رسیدن به پنج اولویت بوده است که نرخ بالای اعتیاد 
 به عنوان اولین آســیب اجتماعی محله، مشــکل روشنایی و 
ناامنی به  عنوان آسیب دوم در محله، بلاتکلیفی اسناد مالکیت 
به عنوان سومین مسئله، کارکرد نامناسب و نبود پوشش کامل 
شــبکه فاضلاب به عنوان معضل چهارم و معیشــت ناپایدار 
 به دلیل نداشــتن مهارت های شغلی به عنوان پنجمین مسئله 

می توان اشاره نمود.
دریا: چه اقداماتی برای  رفع این مشکلات شده است؟

 در حــوزه نرخ بالای آســیب اعتیاد، برگــزاری دوره های 
پیشگیری از اعتیاد برای بیش از هزار نفر از ساکنین و تمامی 
دانش آموزان مدارس محله ، نصب پوستر و تراکت و همچنین 
گفت و گوی محلی به همراه مشاوره به خانواده ها و کمک در 
بهبودی 25 نفر از افراد آســیب دیده حداقل اقدامی بوده که 
توسط کارشناس دفتر تسهیلگری انجام شده است.در مسئله 
دوم نیز شناســایی نقاط نا امن و نصب ۳۸ عدد لامپ جهت 
تأمین روشنایی مناطق شناسایی شده توسط کارشناس حقوقی 
و پیگیری اجرای فاز نخست اصلاح شبکه توزیع برق به همراه 
تعویض تیرهای برق فرسوده با تیر برق جدید از اقدامات انجام 
شده و پیگیری کارشناس شهرسازی دفتر بوده است. در حوزه 
بلاتکلیفی اسناد مالکیت نیز تهیه لیست خانوارهای فاقد سند 
مالکیت توسط کارشناس حقوقی و ارسال نامه جهت حمایت 
ریاست عالی قوه قضاییه برای حل مشکل سند مالکیت اراضی 
محله از طریق دادگســتری استان هرمزگان که در طی بازدید 
معاونت پیشــگیری از وقوع جرم دادگســتری و در دیدار با 
ساکنین محله انجام شده است نیز می توان اشاره کرد . در حوزه 
نبود پوشش کامل و کارکرد نامناسب فاضلاب شهری می توان 
به شناســایی منازل فاقد اتصال  به شبکه فاضلاب شهری و 
همکاری با کارشناس محیط شبکه بهداشت محله اشاره نمود. 
همچنین در مسئله ناپایداری مشاغل و معیشت ناپایدار  بر اثر 
کم مهارتی می توان به برگزاری کارگاه توانمندسازی و آموزشی 
با مشارکت فنی حرفه ای و ایجاد کارگاه های اشتغال خانگی 

در سطح محله اشاره کرد.
دریا:  برنامه آینده تان برای دفتر تســهیلگری و محله 

چیست؟
  دفتر تســهیلگری برای هر یک از فصول سال برنامه اقدام ۳ 
ماهه ای را در نظر دارد که در آینده با مشــارکت ساکنین برای 
حل پنج مسئله شناسایی شده در نشست مردمی اقداماتی انجام 
خواهد داد. به همین منظور گزارشی تحت عنوان مسئله یابی 
مشارکت جهت جریان ســازی اجتماعی برای رفع معضلات 

محله در این دفاتر تدوین شده است.
دریا: دفتر تسهیلگری چه اقداماتی را باید با مشارکت 

سازمان ها نهادها و دستگاه ها انجام دهد تا چالش های 
این محله برطرف شود؟

   بــرای حــل هر یک از مســائل، ســازمان ها و نهادهایی 
مشخص شــده است. مشــارکت اداره بهزیســتی شهرستان 
بندرعباس برای کاهش نرخ بالای آســیب اعتیاد در ســطح 
محله می تواند کمک چشــمگیری برای رفع این معضل باشد 
 .همچنین انتظار می رود شهرداری بندرعباس به عنوان یک نهاد 
خدمات رسان که مسئولیت اجتماعی فراوان را نیز بر عهده دارد 
اقدام به ایجاد سامان سراها و مراکز نگهداری معتادان متجاهر 
و زمینه سازی برای اشتغال معتادین متجاهر نماید یا ظرفیت 
 شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخــدر در طرح یاریگران 
زندگی می تواند اثربخش باشد  که انتظار می رود با کمک این 
دستگاه ها بتوانیم تا پایان سال آسیب اعتیاد را برای بیش از 5۰ 
خانوار در سطح محله برطرف نمائیم.در حوزه مشکل روشنایی 
معابر وکوچه ها، خواسته و مطالبه دفتر تسهیلگری اجرای فاز 
دوم اصلاح شبکه توزیع برق محله و تعویض تیرهای فرسوده 
چوبــی با تیر بتنی به همراه نصب پایه چراغ برق در محله می 
باشد. در حوزه تعیین تکلیف اسناد مالکیت تفاهم نامه فی مابین 
اوقاف و امور خیریه  با نیروی انتظامی و شهرداری بندرعباس در 
محدوده دیوار استمبیک نقش بسزایی برای رفع مشکل ساکنین 
محله دارد. به این صورت با ورود سرمایه گزاران و تسهیلگران، 
منازل جدید در پیرامون دریاچه گل کنی و دیوار اســتمبیک 
ساخته و به افراد واگذار شود. دفتر تسهیلگری آمادگی جذب 
سرمایه گذار برای توسعه و اصلاح بافت فرسوده این ناحیه را 
دارد. اســتفاده از ظرفیت دادگستری استان هرمزگان به عنوان 
یک دارایی نهاد محور جهت رایزنی با سازمان بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی جهت واگذاری اراضی بنیاد مستضعفان انقلاب 
اســلامی به شهرداری یا مسکن و شهرسازی به صورت تهاتر 
می تواند نقش بنیاد مســتضعفان انقلاب اسلامی در حمایت از 
اقشار آسیب پذیر را تقویت نماید.ایجاد کارگاه های سیار و آسان 
سازی شرایط دریافت مجوز اشتغال خانگی نیز مسئله مهمی 
است که در رفع ناپایداری مشاغل برای ساکنین نیازمند تعامل 
و همکاری دو ســازمان فنی حرفه ای شهرستان بندرعباس و 
اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان بندرعباس می باشد.
دریا: باتوجه به اینکه یکی از برنامه های فرمانداری 
بندرعبــاس در جلســاتی که هفتگــی در خصوص 
بررسی چالش ها و مشکلات محلات برگزار می شود، 
در خصوص بازگشایی معابر از طریق اصلاح معابر 

ونوسازی املاک فرسوده وصدور سند برای آنهاست 
و بــرای نیل به این هدف تاکید شــده کــه در دفاتر 
تسهیلگری پرونده های ساکنان برای صدور پروانه 
های ساخت وساز و نوسازی تشکیل شود و درواقع  
وظیفه تشویق و ترغیب ساکنان به مشارکت در این 
طرح را فرمانداری برعهده دفاتر تسهیلگری قرار داده 
است؛  شما تاکنون چه اقدامی را در این بخش داشته 

اید و برنامه تان برای تحقق این مهم چیست؟
دفتر تســهیلگری در راستای نیل به این هدف اقدام به ایجاد 
میــز خدمت شهرســازی در دفتر نموده اســت که این میز 
خدمت با حضور کارشــناس شهرسازی دفتر تسهیلگری و 
 2 نفر کارشناس بافت فرسوده شهرداری روزهای دوشنبه و 
سه شنبه ارائه خدمت به ساکنین را دارد.برنامه دفتر تسهیلگری 
اسلام آباد و گل کنی در سال جاری تحقق دست یابی حداقل 
به اخذ 5۰ پروانه ساختمانی در این حوزه است.البته این امر 
برای تحقق نیازمند مشــارکت حداکثری بنیاد مستضعفان در 
تسهیل واگذاری اراضی به اداراتی نظیر شهرداری بندرعباس 
 و اداره راه و شهرســازی خواهــد بود.زیرا مشــکل اصلی 
 در اخذ پروانه ســاختمان ، بســتر ســازی بــرای وجود 
زیرســاخت های دریافت سند مالکیت هست.همچنین نیاز 
اصلی محله اســلام آباد و گل کنی ، تدوین بسته پیشنهادی 
اخذ پروانه ســاختمانی با تخفیف می باشد. با توجه به تاکید 
فرماندار محترم برای حل این مســائل، انتظار می رود امسال 
بسته پیشنهادی محله اسلام آباد و گل کنی نیز همانند محلات 
چاهستانی ها وفرودگاه قدیم و آیت الله غفاری تدوین شود و 
به تصویب برسد.در مرحله دوم نیز استفاده و دعوت از سرمایه 
گذاران خصوصی و تســریع گران ساخت و ساز جهت ورود 
به فاز باز آفرینی این محله است که می تواند توسعه محله را 

بهمراه داشته باشد.
دریا: کلام پایان؟ 

جا دارد در پایان از همکاری استاندارهرمزگان ، فرماندار و 
شهردار  بندرعباس  و سایر دستگاه ها و نهادها که نام آنها در 
این گزارش آمده اســت خاصه به خاطر توجه ویژه به دفاتر 

تسهیلگری بندرعباس تشکر نمایم.
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